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JYSKE
BANK

Markvanding
DANHEGN

SPECIALFIRMA FORLANG TILBUD
BRANDE* * TLF. 0718 0755

• AVERTER I HEDESEL- •
• SKABETS TIDSSKRIFT •

KORNVALSE
ipf

t i l  l andbrug

A/S MØLLESTENS
FABRIKKEN

Strømmen • 8900 Randers 
Telefon (06) 42 99 99 engsko

Vestjyllands
Mergelforsyning

Moderne grab-materiel til rådighed.
Levering af højprocentlig mergel fra egne lejer.
Jordbrugskalk og pulveriseret kalk i fine kvaliteter 
fra Hillerslev og Mjels kalkværker.

Alle oplysninger og tilbud hos:
Andelsselskab Trier Høj, formand, Vostrup, Lønborg, tlf. (07) 37 40 43

Karl Bloch-Nielsen, kasserer, Billum, tlf. (05) 25 82 66
Udnyttelse af lokale lejer Chr. Slersbæk, næstformand, Skjern, tlf. (07) 35 03 96

og tilrettelægning af D. Br. Olsen, driftsleder, Ringkøbing,
mergel leverancer tlf. (07) 32 05 61 og 32 01 66

LYNGBY" GRAVESKOVL
Nr. 1 K 255X345 mm 
Nr. 2 K 240X330 mm

Det rette værktøj -
- gør arbejdet leti

D. S. I. skovle er fremstillet af fineste stål 
og forsynet med fint slebne skafter af prima 
asketræ.

D A N S K  S T A A L  I N D U S T R I  A/S af 1933
Metalbuen 20.2750 Ballerup



! P I N D S T R U P  S P H A G N U M  (tørvestrøelse)

Leveres i baller i den anerkendte størrelse i kvaliteterne
• FIN - MELLEM - GROV - samt kvaliteten
• LØS, USORTERET

Desuden leveres kvaliteten
• FIN TØRVESTRØELSE (sphagnum) i 430 liters poser

og 200 liters poser

Forhandlere overalt 1 landet

P I N D S T R U P  M O S E B R U G  %
8964 Pindstrup . Tif. (06) 39 61 00

D R Æ N  R E N S N I N G Spuling af forurenede 

drænsystemer foretages 

med højtryksmaskiner.

Henvendelse kan ske til 

Hedeselskabets lokale kontor 

eller til hovedkontoret,

8800 Viborg,

telefon (06) 62 61 11, lokal 244.

S27farzs/L ^srLOZf/nortior 199
SKOVBRUGSREDSKABER, SKOVHEGN, SKOVBRUGSKEMIKALIER

KEMISK UDTYNDING: Tormona 80 + udstyr 
Mod Ædelgranlus (chermes) LINDAN 80 (80% Lindan) 
Ukrudtsmidler: GEIGY, PRAMITOL AT og DALAPON 

Opkapnings-værktøj

Postbox 1 Telefon
4700 NÆSTVED Forlang venligst brochure (03) 80 01 10

RØDE
DRÆNRØR

2” - 8” - samt grenrør i 
forskellige dimensioner

GALTEN TEGLVÆRK (06)943029



H E D E S E L S K A B E T S  L A B O R A T O R I U M
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon (06) 62 61 11

Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse 
af jordbundsanalyser.
Ansvarlig i henhold til autorisationen: 
civilingeniør J. Frederiksen

Kemiske og fysiske Jordbundsanalyser 
Drikkevandsanalyser
Analyser af spildevand og vandløbsvand 
Analyse af kalk, mergel og brændselsstoffer 
I øvrigt mange arter 
af kemiske og fysiske analyser
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VANDINGSANLÆG
OMGÅENDE LEVERING

Ønsker De?
'fa Gennemført kvalitet 

Lette og stærke rør 
-jAr De hurtige og robuste koblinger 
£ Sprinklere, der vander jævnt 
•jlf- Sagkyndig og reel projektering 
'fa Anlæg, hvortil reservedele hurtigt kan skaffes,
-jlf- fordi det er dansk arbejde

Indehaverne er aut. af landbrugsministeriet til projektering af 
vandingsanlæg med tilskud og lån I h. t. grundforbedringsloven

DANSK VANDIN65 INDUSTRI
Snoghej pr. Fredericia tlf.(05) 95 2211

Henvend Dem 
om brochure 
og tilbud

A/s ZXA.3KTSK FRØHANDEL

TRIFOLIUM - SILO
TAASTRUP (01) 99 00 11 KØGE (03) 65 11 43 NAKSKOV (03) 92 08 25
RANDERS (06)42 22 00 GRENAA (06) 32 05 00 MIDDELFART (09) 41 04 00

A K T I E S E L S K A B E T

NORDISK BRANDFORSIKRING
A L L E  A R T E R  F O R S I K R I N G E R

Holmens Kanal 42, 1060 København K



når det drejer sig om
familie/service, lønkonto/service og de skatte
begunstigede opsparingsformer - så tag Privat
banken med på råd! - De vil opdage, at en 
moderne bank som Privatbanken yder effektiv 
service langt ud over det, man i almindelighed 
opfatter som bankservice.

PRIVATBANKEN
F O R  V I B O R G  O G  O M E G N

FILIAL AF PRIVATBANKEN I KJØBENHAVN A/S 
Set. Mathlasgade 15 . Telefon (06) 62 26 00 

AFDELINGER I BJERRINGBRO, SKALS OG HALD EGE

Mejeriernes og Landbrugets 
Ulykkesforsikring

Gensidigt selskab ^ Oprettet 1898 

Henvendelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgade 19 . København V . Telf. (01) 15 03 50

SPAREKASSEN
København - Sjæl land

Sine forsikringer tegner man i

NORDISK ULYKKE
Grønningen 17 - København K Telefon Min. 81 11

LHAMMERICH&CO
GRØNNEGADE 57 - 8000 ÅRHUS C

TELEFON (06) 127155

Porositrør
Det moderne drænings

materiale
for vanskelig dræning

DANSK P0R0SIT 7,
Telefon (06) 14 22 22 

Strandvejen 96 . Arhus C 
Øst for Storebælt: 

JYSTRUP
Telf. Ortved 03628 - 300

PÅBANKBOG

U måneders s kattebeg un sti ged c 
opspari nusformeropsigelse

blot De køber en aktie på 
1000 kr. til 1600 kr.

Forlang brochure

FINANSBANKEN
Esbjerg, Herning, Kolding, 
Kruså, Odense, Silkeborg, 
Vejle, Åbenrå, Ålborg, Århus

Bjerringbro

Cementvarefabrik
Telefon Gentofte 938 
Bjerringbro (06) 08 11 11

Alle mærkede rør
imprægnerede
og uimprægnerede

Stort lager
ALTID LEVERINGSDYGTIG
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F I N E S T E  K V A L I T E T E R
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PENGE VOKSER
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Gødskning af fyr og gran giver større tilvækst, bedre betalte 
dimensioner og dermed større fortjeneste.

Gød også gran for klipning. Det fremmer væksten af pynte
grønt med mørkegrøn farve - den bedst betalte kvalitet.

Spørg efter prillet 1SIPK 25-3-9 - en velegnet gødning - også 
til skoven.

Norsk Hydro
HT’ . '
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Årsberetningen 
Referat af årsmødet 
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Forsiden:

Harboøre kirke og kirke
gård, der før lå ubeskyt
tet mod vestenvind og 
sandfygning, er efter bi
stand fra Hedeselskabets 
plantningsafdeling nu 
omgivet af et frodigt an
læg med træer og buske.

Hedeselskabets
Tidsskrift

Virksomt år for 
Hedeselskabet
Kommentar til Hedeselskabets årsberetning 
for 1971-72 ved direktør K. Sandahl Skov

Hedeselskabet kan se tilbage på et meget virksomt år 
og kan med tilfredshed konstatere, at der fra stadig 
videre kredse i vort samfund gøres brug af den bi
stand og vejledning, som Hedeselskabet er i stand til 
at yde.

Efter en række år med mindre gode regnskaber og 
en anstrengt økonomi kunne der for 2 år siden spores 
en begyndende bedring. Den gunstige udvikling for
stærkedes i 1970, og som det vil fremgå af drifts
regnskabet, kan 1971 karakteriseres som et økono
misk tilfredsstillende år.

Gennem de senere år er der anvendt betydelige 
midler på modernisering og nybygning af tjeneste
boliger i plantagerne. Dette byggeprogram nærmer 
sig sin afslutning.

Fortsætter udviklingen frem mod en økonomisk 
konsolidering, vil det derfor, ud over en tiltrængt 
forbedring af likviditeten, være muligt at foretage 
strengt påkrævede og økonomisk forsvarlige investe
ringer i virksomheder og moderne teknisk udstyr, der 
kan billiggøre driften.

*
En lang årrække med gode vækstbetingelser og en 

opsparing af vedkapital i årene efter stormfaldskata
stroferne i 1967-68 har i 1971 tilladt en hugstintensi
tet, der ligger næsten 50 pct. over planhugsten i egne 
plantager.

Den store efterspørgsel og de stigende priser på 
dansk tømmer kan aflæses i plantagernes driftsresul
tater. Til imødegåelse af de økonomiske virkninger af



hugststoppet måtte Hedeselskabet i 
1968 optage et statslån på 1,5 mill, 
kr. Det har vist sig, at det for alle 
parter var en god økonomisk dispo
sition at indstille hugsten, indtil ho
vedparten af det stormfældede træ 
var afsat. Hedeselskabet har nu reali
seret en del af den opsparede ved
masse, og statslånet er tilbagebetalt.

Plantningsafdelingens væsentligste 
opgave er at administrere større og 
mindre private plantageejendomme. 
Foruden egne plantager forestår He
deselskabet i dag detailledelsen af ca. 
2200 plantageejendomme med et be
vokset areal på ca. 62.000 ha. Derud
over varetages lejlighedsvis forstlige 
opgaver på yderligere 4-5000 mindre 
ejendomme.

I disse år er behovet for forstlig 
vejledning og hjælp til det praktiske 
arbejde stærkt stigende i de private 
plantager. Plantningsafdelingen mod
tager derfor et stadigt stigende antal 
anmodninger om fuldstændig over
tagelse af ledelse og ansvar for skov
driften i disse plantager.

Ejerne har ikke forudsætninger for 
eller kan ikke afse tid til en forsvar
lig pasning af deres skovarealer. Her
til kommer, at omkostningerne er 
stærkt stigende, og at det overhove
det er vanskeligt at fremskaffe kvali
ficeret arbejdskraft til sæsonbetonede 
opgaver.

En rationalisering af arbejdet i 
plantagerne, herunder anvendelse af 
moderne teknisk udstyr, vil forud
sætte, at de mindre plantageenheder 
deltager i et samarbejde, der giver 
mulighed for en detaljeret planlæg
ning af arbejdet. Der arbejdes ener
gisk på en rationalisering af skov
ningsarbejdet, og det er nødvendigt 
at finde frem til metoder, der kan 
mindske indsatsen af manuel arbejds
kraft og billiggøre arbejdet.

Der ligger her fremtidige arbejds
opgaver med hensyn til planlægning 
og koordinering af arbejdsprocesser
ne i plantagerne, der vil lægge stærkt 
beslag på afdelingens personale.

Det statstilskud, plantningsafdelin
gen modtager til dækning af tjeneste
mandslønninger, anvendes i over
vejende grad til billiggørelse af ad
ministrationen af de private planta
ger. Hvis der i fremtiden ønskes op
retholdt en for ejerne og for sam
fundet tilfredsstillende skovtilstand, 
er det nødvendigt, at der ydes en 
sådan støtte. Under de gældende vil
kår kan driften af hedeplantager og 
småskove ikke hvile i sig selv.

*

I plantningsafdelingens bidrag til 
beretningen er der omtalt en række 
planer og forslag vedrørende den 
fremtidige skovadministration, der i 
en meget høj grad kan komme til at 
præge afdelingens virksomhed og 
hele struktur.

Et af landbrugsministeriet nedsat 
udvalg har afgivet betænkning ved
rørende statens bidrag til den be
stående ordning for småskovenes 
konsulenttjeneste. I betænkningen, 
der ventes offentliggjort i juni 1972, 
stilles der forslag om, at den konsul
tative bistand til småskovsforenin
gernes medlemmer henlægges under 
Hedeselskabets plantningsafdeling.

Her forestår en række krævende 
forhandlinger, som Hedeselskabet vil 
gå ind i med den bedste vilje til at 
finde en løsning, der både vil være 
faglig og på længere sigt økonomisk 
fordelagtig.

Der forestår også forhandlinger om 
en eventuel låneordning for lodsejere, 
der ønsker etableret læhegn. Behovet 
for læhegnsplantning er stort i vind
udsatte egne. Det ville være ønske-
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I forbindelse med Dansk Skovforenings generalforsamling i Herning havde deltagerne 
også lejlighed til at besøge Hedeselskabets 5. distrikt og herunder også civilingeniør 
Kerrn-Jespersens ejendom Kjærballegård, hvor selskabet bl. a. så et eksempel på smukt 
tilplantede brunkulslejer.

ligt, om der kunne findes en ordning, 
der ville åbne muligheder for en ud
videlse af dette arbejde.

Dansk Skovforenings forslag om en 
såkaldt skovkonto vil i givet fald 
være et udmærket redskab til at sikre 
en forsvarlig forstlig drift af skov
arealerne og bidrage til at sikre træ
industrien jævne tilførsler af rå
materiale. En løsning af dette skatte
tekniske spørgsmål vil i givet fald 
også indvirke gunstigt på den plan
lægning og administration af plan
tagearealer, som Hedeselskabet fore
står.

For nylig har landbrugsministeren 
anmodet Hedeselskabet om, i samar
bejde med Direktoratet for Stats
skovbrug, at fremkomme med en

redegørelse for, i hvilket omfang der 
gennem samarbejde og rationalise
ring kan opnås besparelser på de to 
institutioners udgifter.

Vi imødeser de forestående for
handlinger inden for de forskellige 
områder med stor interesse og med 
store forventninger om, at der kan 
findes løsninger, der er økonomisk 
rimelige, som tilgodeser ønskerne om 
en god udvikling og som kan god
tages af de interesserede parter.

*

Af kulturteknisk afdelings bidrag 
til årsberetningen vil det fremgå, at 
de egentlige kulturtekniske opgaver 
med regulering af større vandløb, 
inddigning og kunstige afvandings
anlæg fortsat er nedadgående. Det
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må forventes, at denne nedgang vil 
fortsætte en årrække endnu, afhæn
gig af behovet for og økonomien i at 
forbedre bestående anlæg og indvinde 
ny landbrugsjord.

Årsagerne til denne tilbagegang 
må bl. a. søges i den helt naturlige 
omstændighed, at der siden 1940 er 
gennemført såkaldte landvindings
opgaver på omkring 200.000 ha. De 
resterende nye opgaver er derfor be
grænsede. Hertil kommer, at staten 
har nedsat tilskudene til disse arbej
der ud fra hensynet til, at der gen
nem en årrække har været vanske
lige afsætningsforhold for landbrugs
produkter og måske i en endnu højere 
grad ud fra et ønske om at bevare 
naturarealer.

Mange af de ældste landvindings
anlæg står over for nødvendig moder
nisering af rørsystemer og pumpe
stationer. Det er derfor af den største 
betydning, at der fortsat er fagfolk 
med kulturteknisk uddannelse til 
rådighed for disse opgaver.

Afdelingens personale har fundet 
nye beskæftigelsesmuligheder i de 
store spildevandsopgaver. Inden for 
dette område modtages der i disse år 
flere anmodninger om bistand, end 
det er muligt at ekspedere med det 
forhåndenværende mandskab.

Alene i 1971 har afdelingen fuld
ført 36 spildevandssager, har 34 un
der udførelse og er i gang med pro
jektering af 84 nye sager.

Sideløbende med disse opgaver har 
afdelingen været engageret i store 
undersøgelsesopgaver, der navnlig er 
rekvireret af kommuner og amter. 
Herunder hører bl. a. skitseprojekte
ring af afværgeforanstaltninger mod 
jern- og svovludvaskningen fra de 
gamle brunkulslejer.

*

Grundforbedringsafdelingen har

også haft en fuldt tilfredsstillende 
beskæftigelse i beretningsåret. Her 
indtager fortsat de egentlige land
økonomiske afvandingsarbejder den 
helt dominerende plads i arbejds
programmet, men også i denne afde
ling spores en spredning af opgaver
nes art.

I de senere år er således et gammelt 
arbejdsområde med tilsyn med vand
løb udbygget stærkt. Efter anmod
ning fra en række kommunalbestyrel
ser har afdelingen overtaget admini
strationen af omkring 2500 km kom
munevandløb. Med et mandskab, der 
er uddannet i grundforbedringstek
nik, som er kendt med sagernes be
handling for vandløbsretterne og som 
ikke mindst er velkendte med de 
konkrete vandløb og med den lods
ejerkreds, der er interesseret i vand
løbenes vedligeholdelse efter regula
tiverne, varetager afdelingens konto
rer et arbejde, som Hedeselskabet 
foreløbig har høstet megen anerken
delse for.

Af andre specielle fagområder kan 
bl. a. nævnes afvandings- og jordfor
bedringsprojekter for idrætsanlæg. 
Hvis disse kostbare anlæg skal an
vendes og udnyttes fuldt ud, må 
arealernes grundforbedring være i 
den bedste orden. Praktiske erfarin
ger suppleret med resultater fra He
deselskabets forsøgsvirksomhed kan 
her komme anlægsmyndighederne til 
nytte.

11971 kunne dræningsarbejdet, der 
udviser en stigning i areal på godt 20 
pct. i forhold til det foregående år, 
afvikles uden hæmmende restriktio
ner.

Der blev ikke indført stop for an
lægsarbejder med statstilskud i som
merhalvåret, og finanslovsbevillingen 
på 6,3 mill. kr. til grundforbedring og 
mindre vandløbsreguleringer var til
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strækkelig til at dække statens til
skud på 25 pct. af udgifterne. Finan
siering af arbejderne ved lånoptagelse 
hos kreditforeningerne og i private 
pengeinstitutter voldte ingen vanske
ligheder.

*

Også for indeværende år var der 
på finansloven optaget et beskedent 
beløb på 7 mill. kr. som tilskud til 
disse arbejder.

Men uden varsel blev der den 17. 
maj 1972 givet meddelelse fra land
brugsministeriet om, at der med om
gående virkning var indført stop for 
bevilling af tilskud til nye grundfor- 
bedringsarbej der.

Det var en overraskende og meget 
ubehagelig situation for både rekvi
renter og for Hedeselskabet.

På mange ejendomme gennemføres 
grundforbedringsarbejderne efter en 
langtidsplan. Det betyder bl. a., at 
hovedafvandingsforanstaltningerne 
udføres først, og derefter fuldføres 
arbejdet med årlige detailafvandinger 
afpasset efter sædskifte, disponibel 
arbejdskraft o. s. v.

For nogle ejendomme vil stoppet 
altså betyde, at den investering, der 
er afholdt i tillid til, at arbejdet 
kunne færdiggøres med tilskud efter 
grundforbedringsloven, ikke vil være 
rentabel.

Hedeselskabet har allerede modta
get mange beklagelser og bebrejdel
ser over, at vor ekspeditionstid for 
nye projekter er for langsom. I for
års- og efterårssæsonen må vi samle 
kræfterne om at få det praktiske ar
bejde gennemført. I de mellemliggen
de perioder forundersøges og projek
teres de nye planer. Stoppet faldt 
altså i en periode, hvor vi lå med 
mange anmodninger, der skulle eks
pederes i løbet af sommeren. For rek
virenterne betyder stoppet ikke alene,

ffljj
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Der udtages drænvand til analyser i Sver
drup øst for Haderslev.

at de mister et tilskud på 25 pct. af 
omkostningerne, men også, at de fuldt 
ud må dække de foreløbige omkost
ninger til planlægning m. v.

Det er alene et politisk spørgsmål, 
om staten finder det rimeligt at yde 
tilskud til grundforbedring af land
brugsjord.

*

Gennem 40 år har vi her i landet 
haft grundforbedringslove, der inde
holdt bestemmelser om tilskud. Til
svarende støtteordninger findes i 
mange lande og så vidt vides i alle de 
nuværende EF-lande. De låne- og til
skudsordninger, som det indtil nu er 
lykkedes at skaffe oplysninger om, 
har alle været mere fordelagtige for 
landmændene end den ordning, der 
nu er afviklet her i landet.

For Hedeselskabet kan dette stop 
for tilskud betyde et afbræk i det 
daglige arbejde. Det må forventes, at 
rekvirenter nu vil holde sig afventen
de, indtil der er truffet afgørelse om
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Danmarks tilslutning til Fællesmar
kedet. I så fald må det forventes, at 
der indføres ordninger her i landet, 
der vil ligestille danske landmænd 
med konkurrenterne i de øvrige fæl
lesmarkedslande.

Den alvorligste virkning af stoppet 
skal formentlig søges i, at de erfarne 
og dygtige dræningsarbejdere nu op
giver dette usikre fagområde. Det vil 
på længere sigt rejse alvorlige proble
mer for udførelse af et godt kvalitets
arbejde.

Der kan i den forbindelse være 
grund til at pege på, at der i dansk 
landbrug er et stort behov for om
dræning og nydræning. Alene i de 
sidste 10 år er der ved Hedeselskabet 
projekteret afvandingsarbejder for 
ca. 150 mill, kr., som foreløbig er 
henlagt af økonomiske grunde.

*

Laboratoriet kan i år melde om en 
normal tilgang af jordprøver fra 
landbruget. Der er udført lidt over 
100.000 af disse analyser, der er en 
nødvendig forudsætning for tilrette
lægning af driftsplanerne.

Ud over disse prøver har labora
toriet analyseret mere end 20.000 
vandprøver. Der er her tale om en 
fordobling i forhold til det foregående 
år. Denne tilgang, der bl. a. omfatter 
mange spildevandsanalyser, må ses 
som et led i samfundets interesse i og 
behov for at bekæmpe forureningen.

Det er en stor tilfredsstillelse for 
Hedeselskabet, at vi også på denne 
måde kan bidrage til løsningen af et 
af tidens største problemer.

*

Som nævnt i indledningen til dette 
afsnit kan Hedeselskabet se tilbage 
på et godt år med stor aktivitet i alle 
afdelinger. Ikke desto mindre tegner 
den nærmeste fremtid sig temmelig

usikker for os. Vi står over for en 
række forhandlinger, der kan føre til 
afgørelser, som vil få vidtrækkende 
konsekvenser for Hedeselskabets 
fremtidige arbejde.

Vi søger at ruste os til denne usikre 
fremtid gennem en fortsat rationali
sering af Hedeselskabets faglige og 
administrative organer. Vi fortsætter 
vore forsøg og undersøgelser for sta
dig at kunne præge udviklingen inden 
for vore fagområder. Gennem en sta
dig mere omfattende kursus- og efter
uddannelsesvirksomhed sørger vi for, 
at medarbejderstaben fortsat er kva
lificeret til at løse de opgaver, der 
stilles os.

*

Vore mange medarbejdere bedes 
modtage Hedeselskabets tak for an
svarsfuldt og flittigt arbejde i 1971. 
Det er en opmuntring i det daglige 
arbejde at møde vore mange klienters 
tillid. Kun gennem vore medarbejde
res daglige virksomhed kan vi fast
holde og udbygge det gode samar
bejde.

Vi ønsker også at bringe vor tak 
til de bevilgende myndigheder og til 
landbrugsministeriet for altid bered
villig støtte og tillidsfuldt samarbej
de.

I vort daglige arbejde har vi nær 
kontakt med landbrugets og skov
brugets organisationer, med statens 
forsøgsvirksomheder inden for plan
tekultur og forstvæsen og med en 
lang række enkeltpersoner. Vi takker 
dem alle for godt samarbejde.

Byttehandel
Mellem Det danske Hedeselskab og Her

ning kommune er der indgået aftale om 
mageskifte af den del, Hedeselskabet ejer 
af Knudemosen ved Herning, med Her
ning kommuneplantage ved Fjelstervang.
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PLANTNINGSAFDELINGEN:

Hugsten i plantagerne vil kunne øges

F,
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*
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Tidligere ødegård på den jyske vestkyst - nu ejet af en bybo - omgivet af løv- og nåle
træer plantet af Hedeselskabet i 1967,

Plantningsafdelingen har i det for
løbne år haft rolige arbejdsforhold. 
De foreliggende regnskabsresultater 
fra selskabets ejendomme vidner om 
en stigende arbejdsmængde og en 
gunstig økonomisk udvikling. Klima
forholdene har igen i år været sær
deles gunstige, og vækst og sundhed 
i plantagerne har derfor også været 
tilfredsstillende.

Kulturerne blev forskånet for 
nattefrost, og de klimatiske forhold 
har nu i en lang årrække, bortset 
måske fra 1969 og 70, da vi havde 
under normal nedbør, været i høj

grad befordrende for hedeplantager
nes vækst og sundhed. Det spores 
især på de unge kulturer, der siden 
begyndelsen af 60’erne har udviklet 
sig på en sådan måde, at den aktuelle 
bonitet mange steder er forhøjet 1 
eller 2 klasser. De gode vækstforhold 
vil også kunne konstateres på til
vækstforløbet i de ældre bevoksnin
ger. Hugsten i plantagerne vil kunne 
øges og er i de sidste 2 år øget uden 
at angribe den stående vedkapital, og 
dette vil naturligvis vise sig på plan
tagernes driftsresultater.

Afsætningsforholdene på træmar
kedet har stort set været tilfredsstil
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lende, og især for nåletrætømmer har 
der trods et stort udbud været en 
særdeles god efterspørgsel.

Planer om sammenslutning
Som man vil vide, har landbrugs

ministeriet overvejet en sammenslut
ning mellem småskovsforeningerne 
og Hedeselskabets plantningsafdeling.

Et udvalg nedsat under landbrugs
ministeriet har afgivet en betænk
ning, som for tiden er under trykning. 
Udvalgets forslag indebærer, at små
skovsloven ophæves, og at småskovs
foreningernes hidtidige arbejdsom
råde henlægges under Hedeselskabets 
plantningsafdeling. Forslaget giver 
forbedrede muligheder for landets 
mindre skovejere for at opnå bistand 
ved driften af deres skove og vil bl. a. 
medføre, at småskove over 50 ha, der 
hidtil har været maksimalgrænsen 
for småskovsforeningernes medlems
skove, vil få mulighed for at udnytte 
de servicefunktioner, som sammen
slutningen kan tilbyde. Forslaget 
medfører desuden en administrativ 
forenkling gennem forbedrede og 
ensartede løn- og ansættelsesvilkår 
for det hidtidige personale ved små
skovsforeningerne.

Ved forslagets gennemførelse vil 
der formentlig blive tale om en min
dre reduktion af skovriderstillinger
ne, medens antallet af skovteknikere 
må øges.

Der bliver ikke tale om nogen be
sparelse for staten, men tværtimod 
om en merudgift, der pr. 1. oktober 
1970 er beregnet til ca. 1,2 mill. kr. 
Denne merudgift skal ses i relation 
til, at udvalget har skønnet, at en 
isoleret udbygning af småskovskon
sulenttjenesten vil medføre en mer
udgift for staten på ca. 1 mill, kr., 
hvoraf størstedelen vil blive resul
tatet af en ajourføring af småskovs

konsulentordningen efter reglerne i 
landbrugskonsulentordningen, som 
man hidtil har fulgt.

Uhensigtsmæssig
adskillelse

I det forløbne år har man på rege
ringsplan planlagt forskellige æn
dringer i skovadministrationen og 
bl. a. overvejet at overføre stats
skovene og skovlovsadministrationen 
fra landbrugsministeriet til kultur
ministeriet. I den anledning har såvel 
Dansk Skovforening som Hedeselska
bet i henvendelser til landbrugsmini
steriet gjort gældende, at en henlæg
gelse af skovbrugets organisationer, 
statsskovene, de større private skove, 
Hedeselskabet og småskovene, under 
2 ressortministerier ville få uheldige 
virkninger for det hidtil bestående 
gennem Dansk Skovforening etable
rede særdeles gode samarbejde mel
lem de nævnte grupper af skovejere, 
og at det endvidere måtte forekomme 
uhensigtsmæssigt, om sagsbehandlin
gen for de private skove og for de 
landbrug, hvortil de i alt fald ofte er 
knyttet, skulle henlægges under to 
forskellige ministerier.

Hedeselskabet har gennem årene 
lagt vægt på at etablere og fast
holde et samarbejde med skov
brugets øvrige organisationer, og 
plantningsafdelingen og det 
forstlige personale er af den op
fattelse, at det har været til gavn 
for dansk skovbrug i almindelig
hed, at foreliggende tekniske, 
økonomiske og politiske proble
mer har kunnet drøftes og søges 
løst af den samme forstlige sag
kundskab.

Hedeselskabet har siden 1943 væ-
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ret medlem af Dansk Skovforening 
for så vidt vedrører selskabets egne 
plantageejendomme, og derudover 
har et stigende antal af de større 
private plantager, hvor Hedeselska
bet forestår den daglige ledelse, fun
det det ønskeligt at tilslutte sig den 
samlende danske skovbrugsorgani
sation. I skovforeningens love er 
fastsat, at Hedeselskabet udpeger et 
medlem af bestyrelsen.

Ser gerne kontakt med forsøgsvæsenet
Forsøgsvæsenets afdeling for hede- 

og klitskovbrug har hidtil været do
micileret i Vejle, men forsøgsvæse
nets ledelse har nu ventileret mulig
heden for at skaffe plads til afdelin
gen under Hedeselskabets tag. Man 
har anset det for ønskeligt at til
stræbe en så nær kontakt mellem 
forsøgsvæsenets og Hedeselskabets 
forstlige personale som mulig, og da 
den pågældende afdeling under alle 
omstændigheder i anledning af per
sonskifte skal finde nye kontorloka
liteter i den nærmeste fremtid, har 
man håbet, at der måtte være en 
mulighed for, at Hedeselskabet kunne 
tilbyde den fornødne plads.

Desværre har Hedeselskabet ikke 
haft disponible kontorlokaler til rå
dighed, men spørgsmålet om den 
endelige placering er nu udskudt 
foreløbig i et år i håb om, at man til 
den tid vil være i stand til at imøde
komme forsøgsvæsenets ønske. Plant
ningsafdelingen vil anse det for vær
difuldt både for selskabets eget per
sonale og for forsøgsvæsenets folk at 
opnå den daglige kontakt, som det 
foreslåede kontorfællesskab kan med
føre.

Statsbevillingerne
I finansåret 1971-72 har der til 

gennemførelse af diverse plantnings-

■
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Skovrider Jørgen Lundberg viser ved 
Dansk Skovforenings ekskursion til Birke
bæk med sin kurve hugstforløbet fra år 
1900 til 1972 samt det forventede hugst
forløb i hedeplantagerne frem til år 2000.

opgaver været afsat følgende beløb 
på finansloven:

Tilskud til diverse læplant
ningsopgaver .................................  3.215.000 kr.

Tilskud til anlæg af fred
skovsplantager ....................................  60.000 kr.

Tilskud til anlæg af 2. kultur 23.000 kr.
Tilskud til delvis dækning 

af Hedeselskabets udgifter 
i forbindelse med admini
strationen af bevillingen til 
fredskovsplantager og små- 
plantninger .................................  235.000 kr.

I alt: 3.533.000 kr.
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Tilskudsbeløbet til anlæg af fred
skovsplantager er i forhold til sidste 
års bevilling nedskåret med 200.000 
kr. og er i konsekvens af de meget 
indskrænkede muligheder for at opnå 
tilskud til nyoprettede plantager næ
sten udelukkende anvendt til færdig
gørelse af tilplantningsarbejder i alle
rede eksisterende plantageejendom
me.

Læ-, hegns- og småplantninger
Den samlede bevilling, der i 1971— 

72 har været til rådighed til fremme 
af læplantningsarbejder, var i alt 
3.215.000 kr.

Bevillingen er anvendt på følgende 
måde:
Tilskud til indkøb af planter 

gennem plantningsforenin
gerne ........................................... 89.146 kr.

Til rådighed til plantnings
foreningerne til »særlige 
formål« såsom administra
tionsudgifter, demonstra
tionsudgifter, rejser o. 1. .. 9.111 kr.

Tilskud til planter udleveret 
gennem Hedeselskabets 
læplantningsarbejder (læ- 
plantningslaugene) .............................. 67.408 kr.

Bidrag til opretholdelse af
lækonsulentvirksomheden 15.000 kr.

Lønninger m. v. til persona
let ved Hedeselskabets læ
plantningsarbejder efter 
fradrag af refusioner . . . .  1.400.000 kr.

Lønninger m. v. til persona
let ved plantagedistrikter
ne efter fradrag af refusio
ner .....................................................  350.000 kr.

Udgifter til jordarbejde m. v. 
i læplantningslaugene efter 
fradrag af refusion fra 
lodsejerne ......................................  1.307.697 kr.

Det samlede forbrug udgør
således ...........................................  3.238.362 kr.

Bevilling 1971-72   3.215.000 kr.
Overskridelse i regnskabs

året 1971-72 .......................................  23.362 kr.

De fra plantningsforeningerne samt

landbo- og husmandsforeningerne 
indsendte regnskaber viser, at der er 
forbrugt i alt 0,6 mill, planter, nemlig 
0,2 mill, nåletræer og 0,4 mill, løv
træer.

I læplantningslaugene er der efter 
regnskaberne i årets løb anvendt 2,2 
mill, planter ,nemlig 0,9 mill, nåle
træer og 1,3 mill, løvtræer.

I alt er der således i årets løb til de 
gennem Hedeselskabet og plantnings
foreningerne iværksatte læplant
ningsarbejder forbrugt 2,8 mill, plan
ter, nemlig 1,1 mill, nåletræer og 1,7 
mill, løvtræer, der er fordelt til 3144 
modtagere og som i indkøb har kostet 
i alt 1.122.758 kr.

I finansåret 1970-71 blev der i alt 
til læplantningsformål uddelt 3,5 mill, 
planter til en samlet indkøbspris af 
1.183.694 kr.

Upåvirket af læ
Landsudvalget for Læplantning har 

i årene 1968, 1969 og 1970 i samar
bejde med Landøkonomisk Forsøgs
laboratorium gennemført et forsøg 
til belysning af læets betydning for 
mælkeydelsen hos græssende køer. 
Et sådant forsøg er gentagne gange 
efterlyst af læplantningsinteresserede 
kredse ud fra den betragtning, at 
kendskab til kvægets reaktion er af 
betydning for en samlet belysning af 
læets økonomi.

Forsøgene, der er gennemført på 
Rævkærgård ved Åbybro, er nu af
sluttet, og en beretning er offentlig
gjort i forsøgslaboratoriets årbog for 
1971. Uden at gå i detaljer kan det 
oplyses, at forsøget har vist, at det 
ikke har haft betydning for køernes 
ydelse, at de har haft mulighed for 
at opholde sig i læ.

Sideløbende med dette forsøg blev
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Tidligere flad ager og' hede i Blaavand, hvor sommerhusene efter plantning i 1964 nu 
falder naturligt ind i landskabet. Alle medlemmer af grundejerforeningen har fået til
sendt en vejledning, som var udarbejdet af Hedeselskabets lokale skovrider med sigte 
på beplantning af sommei'husområderne ved Blaavand. - Hedeselskabet understreger 
betydningen af at få skabt »naturlige« omgivelser for de mange nye huse på de flade 
tidligere dyrkede arealer, og samtidig gøres der opmærksom på, at de særprægede 
hede- og klitpartier ikke bør skæmmes af bjergfyrplantninger.

der på arealer i Tranum klitplantage 
afviklet et lævirkningsforsøg med 
kvier med det formål at undersøge, 
om læ havde indflydelse på kviernes 
tilvækst. Forsøgsresultaterne er nu 
gjort endelig op og kan ventes offent
liggjort inden længe. Forsøgets ho
vedkonklusion vil formentlig blive, at 
lævirkning under de gældende for
hold ikke påvirker ungdyrenes til
vækst, og dette synes i øvrigt at blive 
bekræftet af udenlandske undersøgel
ser.

Plastnet som lægiver
Lækonsulent Frode Olesen har ef

ter opfordring af gulerodsavlere i 
Lammefjorden på forskellige lokali
teter iværksat forsøg med plastnet 
som lægiver for specialafgrøder. For
søgene genemføres ved et samarbejde 
mellem interesserede avlere, lokale

konsulenter og læplantningskontoret.
Efter forudgående drøftelser i 

Landsudvalget for Læplantning har 
Hedeselskabets skovfrøcentral påta
get sig at indsamle frø og plante
materiale af forskellige træarter og 
provenienser specielt egnede til an
vendelse i jyske læbælter. Arbejdet 
er nærmere omtalt i årsberetningens 
afsnit om skovfrøvirksomhed og skov
træforædling.

A/S Jydsk Landvinding har i 1970 
og 1971 erhvervet to landbrugsejen
domme ved Munklinde med det for
mål at etablere forskellige plant
ningsforsøg på marginal landbrugs
jord. På en del af arealet har man 
ønsket at afprøve forskellige læhegns
typer, der ud over den primære læ
virkning skal imødekomme andre in
teresser såsom vildtpleje, dekorative 
eller rekreative hensyn, biavl m. v.

149



Selskabet har i den anledning 
rettet henvendelse til 7 speciali
ster, der hver for sig har inter
esseret sig for og arbejdet med 
praktisk læplantning, og bedt 
dem om hver for sig udarbejde 
forslag til etablering af et 5-ræk- 
ket læbælte efter de nævnte 
retningslinier.

Hedeselskabets læplantningsarbejder
Hedeselskabets arbejder med an

læg af kollektivt anlagte læplantnin
ger har i det forløbne år haft følgen
de omfang:
Pløjning af planteriller

med traktor til læhegn 1031 km
Pløjning af planteriller

med hestetrukne red-
skaber ................................ 94 km

Gravning med hånd-
kraft ................................... 9 km

I alt udført jordarbejde
til anlæg af......................... 1134 km læhegn
Heraf er 650 km udført i 3-rækkede hegn

i egentlige egnslæplantninger.
Der er pløjet riller på 135 ha og gravet 

huller på 20 ha til anlæg af i alt 155 ha 
småplantninger. Disse anlægsarbejder be
tales i modsætning til læplantningerne 
fuldt og helt af de pågældende lodsejere.

Det samlede forbrug af planter har væ
ret 2,2 mill. stk.

Til arbejdsløn og traktorarbejde er der 
udbetalt 1.437.000 kr.

Interessen for de systematisk plan
lagte og udførte læbælter er stadig
væk meget stor, men da den til rådig
hed værende bevilling ikke tillader 
udvidelse af aktiviteterne, må der 
desværre til almindelig fortrydelse 
for de interesserede lodsejere gives 
en henholdende besked med hensyn 
til muligheden for iværksættelse af 
arbej det.

Fredskovsplantager og statens tilskud
Ved udgangen af 1970 var der med Hede

selskabets medvirken anlagt fredskovs
plantager på i alt 105.724 ha med et til
plantet areal på 84.928 ha. - I årets løb er

der ved oprettelse af nye fredskovsplanta
ger og udvidelse af ældre tilkommet 108 
ha, og samtidig er fredskovspligten ophæ
vet på 304 ha, således at det fredskovs
pligtige areal i årets løb er formindsket 
med 196 ha. Det samlede fredskovspligtige 
areal udgør herefter 105.528 ha.

N åletrætømmer 
snart en 
mangelvare

Interessen for tømmer på det inden
landske marked har i det forløbne år, 
på trods af den stramme likviditet in
den for byggesektoren, været meget 
stor.

Dette må ses på baggrund af sav
værksindustriens stigende kapacitet, 
bl. a. som følge af indførelsen af re
duktionsanlæg, der tillige har med
ført en mere rationel udnyttelse af 
affaldstræet og derved tilsyneladende 
en stigende interesse for også på læn
gere sigt at sikre sig den nødvendige 
andel af den indenlandske tømmer
produktion, der i det nærmeste tiår, 
på grund af de senere års stormfald 
og en skæv aldersklassefordeling, 
formentlig ikke vil være stor nok til 
at sikre den hjemlige savværks
industri en optimal kapacitetsudnyt
telse.

Den store efterspørgsel på sav
værkstømmer er stadig lige usvæk
ket, og for at få de nødvendige mæng
der frem aftager adskillige saværker 
i dag tømmer helt ned til 9-10 cm 
midtdiameter samtidig med, at flere 
savværker med reduktionsanlæg 
hjemtager partier, der ikke er ren
skåret for misfarvning, idet den del 
af stammerne, der i skoven normalt 
fraskæres som kassetræ eller går i 
brændebunken, i stedet går igennem
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savværkernes reduktionsanlæg og 
sælges som flis til spånpladefabrik
kerne.

Som fremhævet i en af landbohøj
skolens skovbrugsinstitut i 1971 ud
arbejdet hugstprognose vil der i det 
førstkommende tiår, bl. a. på grund 
af en udpræget skæv aldersklasse
fordeling i vore skove og plantager, 
være mangel på nåletrætømmer.

Fortsætter imidlertid den gode ef
terspørgsel på de mindre tømmer
dimensioner, dels som følge af spån
pladeindustriens fortsatte ekspansion 
og dels på grund af den moderne 
savværksindustris stigende råstof
behov, må det være muligt gennem 
en ændret udhugningspraksis (mere 
intensive tyndingshugster) i nogen 
grad at bøde på det forventede under
skud af dette effekt.

Som en yderligere begrundelse for 
at intensivere hugsten skal endvidere 
fremhæves den mertilvækst, som de 
gode vækstår i 60’erne har frembragt 
i vore plantager.

Forhandling om skovkonto-ordning
Spørgsmålet om etablering af en 

skovkontoordning efter svensk møn
ster har været rejst med mellemrum, 
og Dansk Skovforening har i juni 
1971 med uforbeholden tilslutning fra 
Hedeselskabet besluttet at genoptage 
forhandlingerne med Statens Lig
ningsdirektorat om dette spørgsmål. 
Ordningens hovedidé er, at der åbnes 
mulighed for, at beskatningen af ind
tægter hidrørende fra skovbrug kan 
fordeles over flere år.

Navnlig for hedeplantagerne, der 
som oftest er af en beskeden størrelse 
og opbygget af ensaldrende bevoks
ninger, vil det være væsentligt at 
kunne føre en konjunkturbestemt 
hugst og samtidig rationalisere hugst
arbejdet ved at udskyde de hyppige,

m
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Hvis nonnesommerfuglen sværmer i stort 
antal i juli og august, kan der ventes 
kraftige larveangreb det følgende forår, 
hvor larverne især fortærer nåletræernes 
maj skud. Nærbilledet viser et nonneangreb 
i Grindsted plantage. Nonnerne er af skov
folk et af de mest frygtede skadeinsekter 
i Mellemeuropa, hvorimod det danske 
klima ikke begunstiger en større opforme
ring. Angrebet ved Grindsted var dog så 
omfattende, at larverne måtte bekæmpes 
fra helikopter.

men forholdsvis små hugster, til for
del for større samlede hugster hvert 
4. eller 5. år, uden at den progressive 
beskatning gør en sådan driftsform 
ufordelagtig.
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Den progressive beskatning gør 
det i dag nødvendigt for skov
ejerne gennem hugstplanlægning 
at tilstræbe nogenlunde lige store 
indtægter fra år til år, d. v. s. at 
den progressive skatteudskriv
ning i vidt omfang er blevet en 
afgørende faktor for vor skov
drift til skade for såvel skovbru
get som træindustrien og dermed 
for vor samfundsøkonomi.

Indtægts- og udgiftsfordelingen i Hede
selskabets egne plantager

Bruttoindtægten i Hedeselskabets 
egne plantager udgjorde i regnskabs
året 1971-72 5.493.114 kr.
Den samlede udgift for Hedeselskabets 
egne plantager beløb sig i regnskabsåret 
1971-72 til 4.410.577 kr.

Indtægterne er i 1971-72 i forhold 
til 1970-71 steget med 79 kr./ha be
vokset areal, svarende til i alt 864.578 
kr., og udgifterne er tilsvarende ste
get med i alt 605.326 kr.

Såvel indtægts- som udgiftssiden 
er præget af den øgede hugst af navn
lig tømmer.

Godt udbytte 
af kursus

I plantagerne og i planteskolerne 
er der arbejdet i ca. 789.000 timer, 
hvilket omsat til helårsbeskæftigede 
svarer til i alt 397 arbejdere. 50 pct. 
af tiden er anvendt på timelønsarbej
de af forskellig art, medens 39 pct. af 
tiden er gået med skovningsarbejder 
på akkord.

I de øvrige virksomheder - læ- 
plantningsarbej derne, maskincentra- 
len i Klosterlund og virksomheden i 
Brande - er der arbejdet i ca. 103.000 
timer, hvilket svarer til 51 helårs
beskæftigede. Alt i alt kan man se

tilbage på et år, hvor aktiviteten har 
været betydelig større end året før.

Meget tyder på, at hedeskovbru
get må indstille sig på at klare sig 
igennem med en mindre arbejds
kraft, end vi hidtil har rådet 
over. Det er i hvert fald et fak
tum, at skovarbejderens gennem
snitsalder er stigende.

Hedeselskabet har i det forløbne år 
holdt to kurser for skovarbejdere med 
det formål at indøve arbejderne i den 
rette arbejdsteknik og at give distrik
tets samlede personale fra skovrider 
til skovarbejder en fælles oplevelse 
omkring et givet oplæg.

Det kan være vanskeligt at gøre 
kursernes resultat op, men at 
dømme efter den spontane inter
esse og begejstring, som kom 
frem i kursusdagene, har ekspe
rimentet været vellykket og bør 
følges op.

Skovfrøvirksomheden
Sæsonen 1971-72 prægedes dels af, at 

lagerbeholdningerne ved sæsonens begyn
delse var meget små, og dels af, at den 
indenlandske frøsætning havde et meget 
beskedent omfang. For at klare frøforsy
ningen har det derfor i stort omfang været 
nødvendigt at indkøbe frø udefra.

I mange af de sædvanligt benyttede im
portområder har der imidlertid også været 
tale om ringe frøhøst, hvilket dels har 
medført, at priserne på en række frøarter 
er steget kraftigt, og dels at der er indført 
frø fra en del områder, hvorfra der for
holdsvis sjældent er leveret frø til Dan
mark. For arterne aim. ædelgran, Abies 
concolor, Abies veitchii, lærk, Picea omo- 
rika samt for bøg og ær gælder, at det ikke 
har været muligt at dække frøbehovet 
fuldt ud.

Rødgranen har haft ret god frøsætning 
i Mellemeuropa, og der er foretaget indkøb 
til supplering af frølagrene samtidig med, 
at der i beskedent omfang er indhøstet frø 
fra nogle danske bevoksninger. Herved er 
forsyningsproblemet for så vidt angår rød
gran løst for de førstkommende år.
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I modsætning hertil er ædelgranarteme 
- bortset fra Abies nobilis, hvor der har 
været en lille dansk høst - helt udsolgt, og 
det er derfor med en betydelig spænding, 
at man imødeser den kommende høst. Det 
samme gælder for lærkearterne.

Indsamlingen af agern fra jyske natur
bevoksninger satte rekord og var et af de 
få lyspunkter i 1971-72. Der er endvidere 
indsamlet frø af birk, el og en række busk
arter hovedsagelig til anvendelse i læbæl
ter og andre plantninger i det åbne land.

Skovtræforædlingen
Det forløbne år har været præget af, at 

samarbejdet med skovtræforædlingen ved 
Arboretet er blevet yderligere konkretise
ret. Det vil uden tvivl være værdifuldt, 
såfremt dette samarbejde fortsat vil kunne 
udbygges, således at den til Arboretet 
knyttede videnskabelige arbejdskraft i hø
jere grad end hidtil kombineres med de 
gode muligheder for omfattende praktiske 
forsøgsanlæg og det allerede etablerede 
forædlingsmateriale, der findes i det jyske 
område.

Nye perspektiver
1
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Statens forstlige forsøgsvæsen har kon
strueret en tallerkenplov, hvis arbejds
model er blevet prøvekørt i Birkebæk 
plantage ved Herning. Ploven kan trækkes 
af tohjulsdrevne traktorer.

planteproduktionen
Sjældent har planteskolerne oplevet 

et forår som 1972: Uafbrudt plante- 
ekspedition under gode vejrforhold 
fra den 23/2 til dato.

Mon ikke alle planteskoler for en 
gangs skyld kan melde udsolgt i 
omtrent alt, og mon ikke alle har 
nydt den mærkelige fornemmel
se at måtte sige nej til rødgran
ordre: den planteart, der i årevis 
har måttet lide den tort at blive 
brændt på bålet i millionvis i 
danske planteskoler, fordi der 
ikke var trit mellem tilbud og 
efterspørgsel - og mange andre 
plantearter har lidt samme 
skæbne.

Skovbrugets svigtende økonomi og 
manglende kontakt mellem forbruger 
og producent kan delvis forklare dette 
forhold.

I dag ser det ud til, at situationen 
har ændret sig i modsat retning. Pro
ducenter af skov-, læ- og hækplanter 
er mindsket i antal, og forbruget er 
tilsyneladende stigende. Planteskoler
ne er i dag ikke oplagt til en service
produktion, som ikke bliver solgt. 
Planteskolernes kunder kan næppe i 
fremtiden regne med at kunne købe 
planter sidst på sæsonen, og der er 
derfor grund til atter at beskæftige 
sig med koordinering af plante
produktionen og med etablering af en 
solidere kontakt mellem forbruger og 
producent. Det vil være klogt og 
rimeligt, hvis forbrugeren i god tid
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kunne afgive i hvert fald grove for
håndsbestillinger; planteskolerne vil
le naturligvis også være tjent hermed. 
Endnu bedre ville det være med 
aftaler truffet året før planteleverin- 
gen. Hermed er vi inde på en pro
grammering af planteskolekulturer
ne.

På centralskolen holdtes i septem
ber 1971 et planteskolekursus med 
den hensigt at belyse anvendelighe
den af planter med rodklump i skov
bruget. Hermed kom man automatisk 
ind på programmering af skovplante
produktionen i lighed med den inden 
for gartneriet anvendte og inden for 
haveplanteproduktionen, hvor man i 
dag ved hjælp af nye formerings
metoder kan lave en færdig plante på 
få måneder (Hedera, roser, Cotonea- 
ster). - For en producent af skov
planter lyder dette som liflig musik; 
tænk, om man i stedet for vore sæd
vanlige 4-års kulturer kunne komme 
ned på V2 til 1 års produktionstid.

Dette kunststykke har man gen
nemført i Norge, Sverige og Finland, 
og det blev da også på kurset oplyst, 
hvilke metoder man anvender i disse 
lande. Hvis man kunne finde den 
metode, der passede bedst til vore 
forhold (der skal rimeligvis bruges 
større planter i Danmark), ville vi 
kunne styre produktionen til gavn for 
begge parter. Der synes endnu ikke 
at være fundet frem til en produk
tionsmetode, der passer det danske 
skovbrug, men der arbejdes med sa
gen. Således skal der i år i Finland 
i august holdes et symposium med 
deltagere fra de nordiske lande for at 
koordinere disse bestræbelser.

Man kan i nogen grad styre plante
produktionen ved anvendelse af fry
serum til planteopbevaring. Det har 
vist sig, at man kan nedfryse planter
ne til ca. -f- 2 —r 3°, uden at de ta

ger skade. Fordelen er, at man selv 
kan bestemme - uafhængig af vejret 
- hvornår man vil plante. Denne me
tode har i centralplanteskolen været 
anvendt de sidste to år, idet der er 
lejet 2 fryserum, som sammen med 
vort eget giver en kapacitet på 350 
m3.

Her er i vinter opbevaret 700.000 
stiklinger af poppel, pil og ligu
ster og ca. 4 mill, prikleplanter 
af nåle- og løvtræer. De ned
frosne planter kan udtages f. eks. 
1/7 og udprikles - og med større 
held, end hvis planterne blev 
taget direkte fra såbedene.

Endnu er det ikke konstateret, om 
man kan opbevare planterne 1-2 år 
frem, men viser dette sig muligt, 
åbner der sig nye perspektiver.

I planteskolen i Guldager er i som
meren 1971 opført en pakkelade på 
300 nr. Et stort savn er hermed af
hjulpet, idet planterne nu kan ekspe
deres under betryggende forhold. - 
Samme sted håber man på snart at 
kunne opføre et glasvæksthus med 
varme til produktion af særlige læ- 
og skovplanter, som formeres ved 
stiklinger.

Som afsluttende bemærkning om 
planteskolernes drift kan anføres, at 
det stigende plantebehov, i forbindel
se med centralplanteskolens specielle 
produktion af hårdføre plantearter 
og -racer, giver anledning til megen 
optimisme for fremtiden.

Mangel på rødgran
Salget i 1971-sæsonen androg i alt 

1998 tons fordelt på træarter således: 
Rødgran 56 pct., hvidgran 18 pct., 
bjergfyr 25 pct. og andre arter 1 pct.
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Bekæmpelse af ædelgranlus i en juletrækultur af Nordmannsgran i Gatten plantage 
i Himmerland.

Totalomsætningen excl. moms beløb 
sig til 839.000 kr., og grøntet afreg
nedes til leverandørerne til følgende 
priser:

Rødgran 408 kr./ton 
Hvidgran 416 kr./ton 
Bjergfyr 344 kr./ton 
leveret læsset i lastvogn ved fast 
vej i skov eller i jernbanevogn 
på afsenderstation.

Hovedparten af grøntet, nemlig ca. 
1850 ud af de ca. 2000 tons, er solgt 
til kirkegårde, hovedsagelig sjælland
ske; resten er solgt til grossister, gart
nere, kommuner, eksport m. v.

Hedeselskabets juletræssalg
Juletræssæsonen 1971 var - navn

lig sidst på sæsonen - præget af ret 
stor efterspørgsel på alle de gængse 
juletræarter, men beklageligvis kun
ne ikke alle bestillinger imødekom

mes. For hovedtræarten rødgran 
mærkes det mere og mere tydeligt, at 
der ikke i mange år er blevet plantet 
rødgran i så stor en udstrækning som 
tidligere. Nogle få steder i Jylland 
findes endnu en del rødgran, men det 
kniber gerne med tilstrækkelig kvali
ficeret arbejdskraft til, at man kan 
klare efterspørgslen i den ret korte 
sæson.

Slutresultatet blev, at der gen
nem juletræssalget blev leveret 
godt 63.000 juletræer og ca. 35 
tons pyntegrønt til en brutto- 
salgsværdi af 537.000 kr. Der 
kunne igen noteres en prisfrem
gang på alle træarter sammen
lignet med sæsonen før.

Det er stadig de gamle aftager
lande - Tyskland, Schweiz, Island og 
Sverige - der får langt den største del
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af ovennævnte kvantum.
Fordelingen til træarter er nogen

lunde som i fjor med 64 pct. rødgran 
og 25 pct. nordmannsgran.

Hedeselskabets plantageregulering
I 1971-72 er der udarbejdet drifts

planer for et areal på i alt ca. 5275 ha, 
hvoraf alene revision af driftsplaner 
for egne plantager svarer til 3411 ha.
I/S Skærbæk Savværk

I driftsåret 1971 blev der opskåret 18.000 
m3 råtræ.

I samme år blev savværket udvidet med 
et reduktionsværk af svensk type, og den 
teoretiske kapacitet ligger nu mellem 30.000 
og 35.000 m3 årligt. Denne kapacitet for
ventes dog ikke helt udnyttet under ind
køringen i 1972.

I samarbejde med skovene gennemførtes 
i 1971 et større forsøg med opskæring af 
Logma-kvistet råtræ - et forsøg, der faldt 
meget heldigt ud.

Driftsoverskudet må for 1971 betegnes 
som tilfredsstillende.

Guldborgland savværk
5-6 år efter Hedeselskabets køb af Guld

borgland plantage blev der i årene 1912-13 
ved plantørgården opført de fornødne byg
ninger til et lille savværk.

Udviklingen inden for savværksindu
strien har imidlertid bevirket, at et lille 
savværk som Guldborgland med de be
skedne råtræmængder, som står til rådig
hed, ikke længere kan konkurrere med de 
moderne virksomheder - ofte med meget 
stor kapacitet og med tilsvarende store rå
trætilførsler. Dette er grunden til, at Hede
selskabet ikke har anset det for forsvarligt 
at gennemføre en kostbar modernisering, 
men at man har besluttet at lukke sav
værket fra 1. april 1972 - 60 år efter op
rettelsen. - I det sidste driftsår er der op
skåret 2965 m3 tømmer.

Hedeselskabets virksomhed i Brande
Salget af hegnsmaterialer m. v. i 

året 1971-72 er på nogenlunde samme 
niveau som året før.

Salget af trækul og tjæreprodukter 
udviser en stigning på 33,16 pct. i for
hold til salget i 1970-71.

Virksomheden har desuden opar

bejdet et ret betydeligt salg af spe
cialprodukter såsom flagstænger og 
borde og bænke af eg. Brande-virk
somhedens samlede salg i året 1971- 
72 har andraget i alt ca. 2.380.000 kr.

Hedeselskabets maskincentral
Det gode arbejdsvejr og mange op

gaver har bevirket, at maskincentra- 
len har haft et godt år. Vi har i pe
rioder med spidsbelastning måttet 
leje fremmede bulldozere for at klare 
efterspørgslen. Maskincentralen har 
medvirket til anlæg af grønne områ
der, kunstige søer, sportspladser og 
udvidelse af flyvepladsen ved Kgl. 
dansk Aeroklub’s Flyvecenter.

I samarbejde med ingeniørfirmaet 
Brage-Michelsen er der for post- og 
telegrafvæsenet forgrubbet og ned- 
pløjet ca. 100 km koaksialkabel i Jyl
land, på Sjælland og Møn. Dette ar
bejde fortsætter i samarbejde med 
entreprenørfirmaet Langberg A/S. 
Der skal i indeværende år nedpløj es 
ca. 130 km i Jylland og på Fyn.

Som i tidligere år har maskincen
tralen for jordlovsudvalget og vand
bygningsvæsenet bistået ved udbed
ring af digerne mod Vadehavet.

Der har været mindre arbejder for 
Aabenraa og Tønder distrikterne. 
Under ledelse af sidstnævnte distrikt 
har maskincentralen påbegyndt kul
tivering af ca. 150 ha i Skast mose.

I Syd- og Midtjylland er foretaget 
omfattende rydninger af gamle ud
tjente læhegn.

Valgt til
hovedbestyrelsen

Ved generalforsamlingen i Danmarks 
Naturfredningsforening blev afdelingschef, 
skovrider Søren Grosen, Hedeselskabet, 
indvalgt i foreningens hovedbestyrelse.
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GRUNDFORBEDRINGSAFDELINGEN:

Behovet for dræning 
undersøges på landsbasis
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Det regulerede hovedafløb fra Hvidmose ved Holstebro. Vandet herfra vil blive ledet 
gennem det nye forsøgsanlæg, der har til formål at fjerne vandets indhold af okker.

Beretningen fra grundforbedringsaf
delingen følger finansåret 1971/72 i 
modsætning til tidligere beretninger, 
der har omfattet kalenderåret, bortset 
fra beretningen i fjor, der af hensyn 
til omlægningen omfattede tiden 1. 
januar 1970 til 31. marts 1971.

Hedeselskabets ledelse har vedta
get, at afdelingen fra 1. januar 1972 
ikke længere skal hedde mose- og 
engafdelingen, men for fremtiden 
kaldes grundforbedringsafdelingen, 
hvilken benævnelse bedre dækker 
afdelingens mangesidede virksomhed.

Afdelingens virksomhed
I sidste årsberetning omtaltes, at 

man ikke har nogen sikker opgørelse 
over det virkelige behov for dræning 
her i landet. Antages et dræningsan
læg at holde i ca. 60 år, viser en løse
lig beregning, at der for blot at holde 
den nuværende standard skal drænes 
20.000 ha pr. år. Gennem 50’erne og 
60’eme er der drænet mindre end 
20.000 ha pr. år, i de seneste år endda 
mindre end 10.000 ha.

For at opnå et mere sikkert grund
lag for beregning af det virkelige be
hov for dræning er der nu af de land-
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økonomiske foreningers planteavls
udvalg i samarbejde med Hedeselska
bet iværksat en undersøgelse gennem 
de lokale planteavlskonsulenter. Der 
er i dette forår holdt instruktions
møder over hele landet. Efter planen 
skal konsulenterne aflægge besøg på 
et tilfældigt udvalg af landbrugsejen
domme og her indsende en række 
oplysninger. Efter en bearbejdning af 
dette materiale regnes der med, at 
det vil være muligt med god sikker
hed at opstille en status for grund
forbedringssituationen her i landet.

Hedeselskabets tilbud i 1970 til 
kommunalbestyrelserne og disses 
tekniske forvaltninger om bistand in
den for Hedeselskabets fagområder 
er resulteret i yderligere samarbejde 
med en række kommuner, især hvad 
angår kontrol med renseanlæg, ad
ministration af kommunernes vand
løbsvæsen, udarbejdelse af vandløbs
regulativer m. m. Afdelingen har her
ved fået en betydelig beskæftigelse, 
der sikrer fastholdelse af kvalificeret
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Hedeselskabet fører kontrol med spilde
vandsanlæg og udtager og analyserer prø
ver af spildevand.
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Betingelserne for et tidligt og godt såbed 
er en velaf vandet lord.

personale uden for den sæsonpræge
de beskæftigelse ved grundforbed
ringsarbejde.

Som led i rationalisering af afde
lingens arbejde er filialkontorerne i 
Randers og Kjellerup blevet nedlagt 
i årets løb. Randers-området betjenes 
nu fra kontorerne i Viborg og Århus, 
Rønde- og Kjellerup-området fra Vi
borg. Antallet af kontorer er i løbet 
af 3 år nedbragt fra 31 til 25.
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Hedeselskabets forsøgs- og forskningsudvalg besigtiger afgrøder på et kultiveret brun
kulsleje og drøfter de jordbundskemiske problemer. Foroven et uplaneret brunkulsleje 
med golde tipper og anvendt som losseplads.



I. Fuldførte arbejder:
A. Vandløbsreguleringer
B. Dræninger ........................
C. Opdyrkninger ...................
D. Merglings- og kalk

ningsarbejder ....................
E. Forskelligt ........................

T-''—; «£•
II. Arbejder under udførelse

ha kr.

159 3.023 8.304.022
1374 6.100 24.738.174

27 238 471.320

876 261 3.334.627

ha kr.

III. Sager for kommissioner m. v.

IV. Sager, der er projekteret 
(arbejdet ikke påbegyndt):
A. Projekteret 1971-72 666
B. Projekteret tidligere 51

4.886
664

V. Henlagte sager............................

VI. Sager under projektering

17.389.856
2.332.280

VII. Sager ,der er forundersøgt eller besigtiget + sager
af forskellig art ........................................................................

VIII. Sager, der er henlagt under projekt eller udgået

I alt ................

2436 9.622 36.848.143

450 3.532 16.682.325

37 674 2.773.180

717 5.550 19.722.136

564 3.445 13.337.. 04

345

306

31

4886 22.823 89.363.088

Arbejder under udførelse og sager 
for kommissioner er gået væsentligt 
tilbage, navnlig som følge af ophæ
velsen af landvindingsloven. Til trods 
herfor har bekostningen for afdelin
gens samlede arbejdsmængde andra
get 89,3 mill, kr., hvilket - periode
længden taget i betragtning - svarer 
ganske pænt til forrige beretnings 
111,0 mill. kr.

I øvrigt viser tallene for såvel areal 
som bekostning for dræning, at der i 
alt fald ikke, som man måske kunne 
vente, er sket yderligere afdæmpning 
af dræningsaktiviteten i det sidste år.

Afdelingen har også i år haft et 
godt samlet regnskabsresultat, hvil
ket må søges i de foran omtalte ra
tionaliseringsbestræbelser, dels inden 
for kontorernes antal og arbejdsgang

Afdelingens arbejdsmængde vil 
fremgå af oversigten tabel 1. Antallet 
af løbende sager har været 4886 mod 
6136 for beretningen forud, der som 
tidligere anført omfattede 5 kvartaler 
- et forhold, der også må haves i erin-

Tabel 1.

dring ved sammenligninger i det ef
terfølgende.

I alt er der ved afdelingen fuldført 
arbejder for 36,8 mill. kr. mod 34,2 
mill. kr. i perioden forud.

Oversigt over arbejdsopgaverne 1/4 1971 - 31/3 1972
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Nedlægning af hovedledninger i Hvidmose øst for Holstebro

og dels inden for personalet, hvor det 
tilstræbes ikke at beskæftige over
kvalificeret mandskab.

Til tabel 1 skal om de fuldførte ar
bejder anføres følgende:

Vandløbsreguleringer 
Der er fuldført 159 vandløbsreguleringer 

omfattende et interesseret areal på 3023 ha 
og en bekostning på 8,3 mill, kr., hvilket 
viser, at arbejdet omtrent har været af 
samme omfang som året forud.

Dræningsarb ejder 
Af egentlige dræningssager - væsentligst 

med tilskud efter gældende grundforbed
ringslov - er fuldført arbejder på i alt 6100 
ha mod 4919 ha året forud og med bekost
ning henholdsvis 24,7 mill. kr. mod 17,8 
mill. kr. og dræningspris pr. ha 4055 kr. og 
3627 kr. Prisen pr. ha viser altså en stig
ning på ca. 12 pct.

Skønt det drænede areal er steget væ
sentligt, mangler der dog meget i at nå op 
på den arealstørrelse, der som foran anført 
er ønskelig for blot at holde den nuværen

de dræningstilstand.
Der er i årets løb drænet ca. 192 ha med 

plastrør mod 210 ha i året forud; anvendel
sen af plastrør er stadig meget beskeden. 
Der har ikke været vanskeligheder med at 
få arbejdet udført eller med at fremskaffe 
materialer.

Opdyrkninger
Omfanget af dette arbejde er i stadig 

aftagende. Der blev fuldført 27 arbejder 
omfattende 238 ha mod 75 arbejder omfat
tende 438 ha i perioden forud. Den væsent
ligste årsag hertil må sikkert søges i, dels 
at opdyrkningen i Skjernådalen nu er så 
godt som tilendebragt og dels i grundfor
bedringslovens skærpede bestemmelser for 
tilskud til opdyrkning af hidtil udyrkede 
arealer.

Forskelligt
Antallet af disse sager har været 876 

med bekostning 3,3 mill. kr. mod 1146 sa
ger og 6,5 mill. kr. i perioden forud. Under 
denne rubrik samles arbejder af meget 
forskellig art: Projektering af idrætsanlæg, 
kirkegårdsopmålinger, motorvej safvanding,
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Hedeselskabet har specialister, der kan rådgive med hensyn til jordbundsforhold, dræ
ningsteknik og græsdyrkning, f. eks. ved anlæg af sportsbaner.

anlæg af småsøer m. v. samt vejledninger 
og konsultativ bistand i vandløbsretslige 
spørgsmål til kommuner, institutioner og 
private. Endvidere er herunder medregnet 
drænrensninger og enkelte resterende sa
ger fra den nu helt nedlagte byggevirk
somhed.

Forsøg med 
rørtyper og 
filterpakning

Der er gennemført 22 dræntekniske 
undersøgelser og ydet vejledning i 20 
sager. Antallet er omtrent uændret 
fra de nærmest foregående år. Opga
verne har været meget varierende, 
og der er arbejdet med flere kompli
cerede sager.

Der er foretaget nogle specielle un
dersøgelser af arealer ved nye bolig
områder, hvor der skal udlægges 
grønne områder, og af nogle land

brugsarealer, hvor der er tilført af
rømningsjord fra vejarbejde m. v.

Nogle af de undersøgte arealer er 
systematisk drænede, men er allige
vel stærkt vandlidende og på nuvæ
rende tidspunkt uegnede til beplant
ning eller dyrkning. Årsagen hertil 
må ofte søges i, at jordlagene efter
lades i stærkt komprimeret stand ef
ter megen færdsel med tunge maski
ner. Jordens kanalsystem af grove 
porer, hvor igennem det frie vand 
afledes, og som tillader, at der tilledes 
ilt til rodområdet, bliver så stærkt 
formindsket, at jorden henligger 
vandlidende i lange perioder med det 
til følge, at planterødderne nedbry
des.

Det dræntekniske forsøgsarbejde 
er fortsat efter de hidtidige retnings
linier. Interessen samler sig fortsat 
om undersøgelser vedrørende dræn
rør af plast og filtermateriale af syn
tetiske produkter.

Der er anlagt nye dræningsforsøg
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på Birkelse gods og på et nyopdyrket 
areal ved Fjaltring, Lemvig.

De foreløbige resultater viser, at 
de plastrørstyper, der forhandles nu, 
ikke er forsvarlige at bruge på okker- 
holdige jorder, idet slidserne alt for 
hurtigt blokeres af okker. Endvidere 
fremgår det af forsøgene, at det er 
nødvendigt at pakke alle plastrørs
typer på sand- og dyndjorder, medens 
det endnu ikke er afklaret, om det er 
nødvendigt at pakke på stabile jord
typer.

Der er foretaget besigtigelse og 
undersøgelse af mange systematisk 
drænede arealer med henblik på at 
finde egnede drænanlæg, hvorfra der 
kan udtages vandprøver til analyse 
af næringsstofindholdet.

Der er gennemført jordbundsun
dersøgelser på en række nyanlagte

idrætsanlæg, hvor der er opstået 
problemer med afvandingsforhold og 
med græsbevoksningens vækstbetin
gelser. Der ses ofte eksempler på, at 
der ved anlæg af de kostbare baner 
ikke tages tilstrækkeligt hensyn til 
de jordbundsfysiske faktorer.

Forudsætningerne for at opnå en 
tilstrækkelig tør bane med et stabilt 
og slidstærkt græsdække er, at der 
foretages en effektiv afvanding, og at 
der gennemføres en hensigtsmæssig 
jordblanding, eventuelt med indblan
ding af komponenter som sand og 
spagnum.

På forsøgsarealerne i Skjernådalen 
og marsk jordene i Holmbo Kær og 
Ribe blev der igen i år høstet store 
afgrøder. - På klægjordsarealet i 
Skjernådalen blev der høstet ca. 60 
hkg hvede og havre og ea. 40 hkg

søøø

4000-

AiS 3000-
8 c 

4øo-

JOO- zooo-

200-

yoø-
/oøo

0-
Jtn S955

r
Tndé/csial fc >r Tonc Tb/"u qsprodukter
/9SO/S/ - S4/SJ = /Ot0

L'rar/7, ty<jvT*■}7/7 ha '••■j

*
K *—■

'"i Fot'hi7lCiet /7 ?eL4=/Tre+mnq sp Hi
// 5icil

. — — ■ mm — ^ ( -- —

Jr.*aft ?/

1960 /97S- S980

Dræningsudgiften pr. ha er steget langt stærkere end priserne på landbrugsprodukter
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byg. På marsk jorderne blev der lige
ledes høstet ca. 60 hkg hvede, mere 
end 60 hkg byg og ca. 40 hkg havre. 
Forholdet i udbytte af byg og havre 
veksler stærkt efter vejrlig og jord
bundsforhold.

Drænrensnings-virksomheden
Bortset fra kortere perioder med 

frost og sne har der i det forløbne år 
været gode arbejdsmuligheder for 
renseanlæggene. Rensemaskinen, der 
var stationeret på Sjælland, blev på 
grund af manglende arbejdsopgaver 
inddraget i forsommeren 1971, men 
da der i løbet af efteråret indgik en 
del anmodninger fra Lolland og Fal
ster, blev maskinen, der hidtil havde 
arbejdet i Sønderjyllands-området, 
dirigeret dertil. Derudover arbejder 
der nu 4 anlæg i Jylland. Arbejds
opgavernes antal er i årets løb blevet 
mindre i Vendsyssel og Sønderjylland 
og på Fyn og Sjælland. Årsagen her
til er nok i nogen grad at finde i vejr
forholdene, men er måske også en 
følge af den omstændighed, at lokale 
entreprenører har anskaffet sig ren- 
semateriel af en eller anden art.

Renseanlæggene har som hidtil 
overvejende været anvendt til rens
ning af dræn, men der er i nogle til
fælde foretaget rensning af hovedled
ningssystemet i mindre vandværks
anlæg med fuldt tilfredsstillende re
sultat.

Det regnskabsmæssige resultat har 
været tilfredsstillende. Der er i årets 
løb renset ca. 630 km ledning.

Drængrave-virksomheden
Specialgravemaskinerne har været 

beskæftiget i hele det forløbne år, når 
bortses fra kortere vinterperioder, der 
delvis faldt sammen med et sammen
brud på Hollanddrains hydrauliske 
system. Det har været vanskeligt og

bekosteligt at fremskaffe og indmon
tere nye reservedele; det tog ca. 2 
måneder, hvoraf der kunne have væ
ret arbejdet i godt og vel halvdelen.

I alt er der fuldført 9 arbejder om
fattende 254 ha og med bekostning 
excl. materialer på 339.000 kr.

Der er blevet monteret en sving
kran på Hollanddrain. Den er bereg
net til forsøg med rørpaller for ler-
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Gæster på vindeltrappen ved den store 
pumpestation i den vestlige del af Skjernå- 
dalen.

164



rør, og der har i samarbejde med 
teglværkerne været arbejdet en del 
hermed, men man er endnu ikke nået 
frem til en tilfredsstillende palette
ringsform.

Regnskabet udviser et mindre over
skud, hvilket de nævnte forhold taget 
i betragtning må siges at være til
fredsstillende.

Arbejdet i det kommende år
I årets løb er der indgået 2074 an

modninger mod 3149 perioden forud. 
Den 31. marts 1972 har afdelingen en 
beholdning på 717 færdigprojekterede 
sager omfattende 5550 ha og en over
slagssum på ca. 19,7 mill. kr. - 345 
sager er under projektering, og der 
foreligger 617 uekspederede anmod
ninger.

Hertil kommer den arbejdsmængde, 
der repræsenteres af indgåede aftaler 
med kommuner og administration og

tilsyn med kommunevandløb, perio
disk udtagning af spildevandsprøver 
fra renseanlæg m. v. Dette område 
repræsenterer efterhånden en ret stor 
arbejdsmængde, der virker ud jæv
nende på det sæsonprægede grund
forbedringsarbejde og sikrer jævn 
beskæftigelse af personalet.

Der må konstateres en betydelig 
nedgang i antallet af anmodninger 
om bistand. Den omstændighed, at 
der blandt anmodningerne har været 
store opgaver, har delvis kompenseret 
for det mindre antal.

Det må dog ventes, at den ualmin
delig tørre efterårs- og vinterperiode 
vil præge tilgangen af nye afvan
dingsopgaver. Hertil kommer, at der 
blandt lodsejerne kan spores en af
ventende holdning over for investe
ring i grundforbedring, indtil mar
kedsproblemerne er afklaret. Alt i alt 
synes afdelingen dog at være sikret 
god beskæftigelse i det kommende år.
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Grundforbedringsafdelingens hovedopgave er at yde vejledning og udarbejde projekter 
for dræning.
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KULTURTEKNISK AFDELING:

Indsats mod forureningen fortsætter
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Pumpestation på Reersø, Vestsjællands amt. Kulturteknisk afdeling har udført en 183 ha 
stor kunstig afvanding, der foruden at tjene landbrugsinteresser tjener til sikring af en 
udstrakt sommerhusbebyggelse.

\

Vandføringsmålingerne i vandløbene fore
tages ved hjælp af vingeinstrumenter. 
Vandstrømmen driver den lille vinge 
rundt, og antallet af vingeomdrejninger pr. 
minut giver et mål for vandets hastighed.

Afdelingen beskæftiger sig med: 
Kulturtekniske opgaver, såsom vand
løbsreguleringer, kunstige afvandin
ger (udpumpningsanlæg), inddig- 
nings- og inddæmningsanlæg og van
dingsanlæg.

Spildevandsanlæg, omfattende såvel 
ledningssystemer som rensningsan
læg.

Hydrometriske undersøgelser, d. v. s. 
systematiske målinger af afstrøm
ningsforløbet i danske vandløb og 
hydrologiske opgaver.

Arbejdsopgaverne er henlagt under 
tre distriktskontorer i henholdsvis 
Viborg, Kolding (med filialkontoret i 
Tønder) og Slagelse samt under kon
toret for De hydrometriske undersø
gelser, Slagelse.
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Arbejdsopgaverne i 1971

. Kulturtekniske arbejder (vandløbsrguleringer og kunstige afvandinger).

Antal
sager

Interesseret
areal ha

Bekostning
kr.

I. Fuldførte arbejder 13 4.253 31.856.000

II. Arbejder under udførelse 11 3.562 12.967.000

III. Sager under projektering, for 
afvandingsudvalg, vandløbsret og lignende: 
hvortil overslag er udarbejdet (herunder 
skitseprojekter)
hvortil overslag endnu ikke er udarbejdet

41
17

15.098 126.420.500

IV. Sager under afslutning og forskelligt 52

V. Henlagte sager, hvortil der ikke har 
været udarbejdet projekt 3

Kulturtekniske arbejder i alt: 137 22.913 171.243.500

Desuden får afdelingen til stadig
hed en række forespørgsler af vidt 
forskellig art og må i den anledning 
i mange tilfælde foretage undersøgel
ser, afgive erklæringer m. v. I årets 
løb har man beskæftiget sig med 52 
af den slags sager, hvoraf eksempel-

vis kan nævnes broerklæringer, er

klæringer om flodemål, konsultatio
ner vedrørende digeanlæg, pumpean
læg, styrt og lignende, udarbejdelse 
af udgiftsfordelinger, regulativer og 
så videre.

2. Spildevandsanlæg.
Antal sager Bekostning kr.

I. Fuldførte arbejder................................................... 36 25.043.200

II. Arbejder under udførelse .................................... 34 51.728.000

III. Sager under projektering for vandløbsret 
og lignende,

hvortil overslag er udarbejdet................................................
hvortil overslag endnu ikke er udarbejdet.............................

40
44

36.609.000

IV. Sager under afslutning og forskelligt . . . . 61

V. Henlagte sager ........................................................ 7

Spildevandsanlæg i alt ............................................... 222 113.380.200

3. Hydrometriske undersøgelser. 
Forskning. I

I søer og i naturlige vandløb foreta
ges systematiske noteringer og regi

streringer af vandstand samt vandfø
ringsmålinger, hvorved afstrømnings
forholdene klarlægges. I alt er der til 
dette formål oprettet 95 målestatio
ner.
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Bro over Skjemå for hovedvej nr. 11. Broen er projekteret af kulturteknisk afdeling og 
udført af A/S Stiirup & Prosch-Jensen.

Rekvirerede opgaver. Til brug for løs
ning af særlige hydrologiske opgaver 
er der for rekvirenter i alt oprettet 65 
målestationer.

Der er for rekvirenter udført 9 
større undersøgelser samt afgivet 36 
udtalelser om afstrømningsforhold 
med mere.

Endvidere er 5 afvandingspumper 
blevet afprøvet.

Vilkårene for det kulturtekniske arbejde
I de seneste årsberetninger er der 

givet udtryk for, at en nedgang i ak
tiviteten inden for det kulturtekniske 
område måtte forventes. - Efter at 
Skjernå-arbejdet er afsluttet, er ved 
årets afslutning nu kun for ca. 13 
mill. kr. kulturtekniske arbejder un
der udførelse, medens det tilsvarende 
beløb sidste år var ca. 32 mill. kr. 
Hertil må føjes, at hovedparten af 
arbejderne, der nu er under udførel
se, nærmer sig deres afslutning.

Denne nedadgående linie inden for 
landvinding og vandløbsregulering 
kan navnlig forklares ved følgende 
forhold:

1) Landbrugets almindelige usikkerhed i 
bedømmelse af dets fremtidige økonomi 
medfører tilbageholdenhed ved igang
sætning af kapitalkrævende opgaver.

2) De gunstige tilbud om låne- og til
skudsbeløb, som de oprindelige land- 
vindingslove indeholdt, er afløst af en 
grundforbedringslov, der byder på væ
sentlig ringere vilkår. Samtidig omfat
ter loven som hovedregel kun arealer, 
der hidtil har været dyrket i jord
brugsmæssig henseende.

3) I flere tilfælde har en vis træghed gjort 
sig gældende med hensyn til fremskaf
felse af de nødvendige statsbevillinger.

4) De voksende bestræbelser inden for 
samfundet for bevarelse og udvikling 
af naturområder, såvel af rekreative 
som naturvidenskabelige hensyn, gør 
sig stærkere og stærkere gældende og 
har medført, at flere sager er stoppet 
på grund af krav om fredning, f. eks. 
sagen om Trend å’s nedre løb.
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Af vanding skanal på Reersø. Sommerhusbebyggelse skimtes i baggrunden.

5) Men endelig må det erindres, at der 
siden landvindingslovens vedtagelse i 
1940 er udført land vindingsarbejder 
omfattende ca. 200.000 ha, hvorfor de 
tilbageværende vandlidende arealer, 
der ud fra dyrkningsmæssige hensyn 
kunne have behov for en vandstands

regulering, kun udgør en brøkdel af de 
oprindelige.

I det forløbne år er der tegn på, at 
de naturbevarende bestræbelser vil 
forstærkes. Den almindelige vand-

For Nr. Nissum by og mejeri er der etableret et bassinanlæg til rensning af spildevan
det. Inden afløb til sidste bassin iltes spildevandet på en iltningstrappe, som vist på 
billedet.
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løbslovgivning er f. eks. henlagt un
der det nyoprettede ministerium for 
forureningsbekæmpelse, hvilket vel 
betyder, at der nu i større grad vil 
blive lagt vægt på forureningsbe
kæmpelse og mindre vægt på afled
ning af det såkaldte »skadelige vand«, 
der gør markerne udyrkbare.

I et lovforslag om ændringer til na
turfredningsloven er der i § 43 ind
føjet følgende bestemmelse: »Æn
dringer af offentlige vandløbs åbne 
forløb samt naturlige søers tilstand 
må kun ske med fredningsplanudval
gets tilladelse«. Dette betyder, at 
vandløbsreguleringer af offentlige 
vandløb på forhånd skal godkendes af 
fredningsmyndighederne, og at der 
ikke ydes erstatning til jordejerne i 
tilfælde af, at tilladelse nægtes.

Disse forhold lader formode, at af
delingen inden for det kulturtekniske 
område må regne med en meget væ
sentlig nedgang i sin aktivitet i løbet 
af de kommende år.

Forureningsbekæmpelse
Arbejderne med spildevandsanlæg

gene (ledninger og rensningsanlæg) 
har derimod været i stadig stigning 
gennem det seneste tiår, hvilket tyde
ligt fremgår af følgende statistik:
I 1961 var for 5,3 mill. kr. under udførelse 
I 1962 » » 8,8 » » » »
I 1963 » » 14,3 » » » »
I 1964 » » 29,3 » » » »
I 1965 » » 30,6 » » » »
1 1966 » » 30,7 » » » »
I 1967 » » 39,9 » » » »
I 1968 » » 49,0 » » » »
I 1969 » » 68,5 » » » »
I 1970 » » 67,8 » » » »
I 1971 » » 76,8 » » » »

Takket være disse arbejder har fuld 
beskæftigelse af personalet kunnet 
opretholdes, og vi har samtidig kun
net yde en indsats i overensstemmelse 
med samfundets bestræbelser på at

værne og udvikle naturværdierne. En 
særlig interessant opgave er under
søgelsen af mulighederne for bekæm
pelse af forureningen fra de nedlagte 
brunkulslejer, der stadig sender en 
strøm af jern- og svovlholdigt vand 
ud i vandløbene. Navnlig Skjernå- 
vandløbssystemet er stærkt forurenet 
med okker. Denne sag omtales nær
mere i det følgende.

Kulturtekniske arbejder
Af de kulturtekniske sager, der er 

fuldført, skal her nævnes:
Skjernå-projektet, omfattende ca. 3900 ha 

med et overslag på 30 mill. kr.
De i årsberetningen for 1970 omtalte an

lægsarbejder til forebyggelse af skader som 
følge af ekstraordinære afstrømninger i 
Skjern å er udført i løbet af 1971. Der er 
ved opførelse af en tværdæmning over 
ådalen nord for Skjernå-styrtet samt ud
bygning af eksisterende vej dæmninger ved 
Albæk og Gjaldbæk etableret reservoir for 
tilbageholdelse af ca. 2,4 mill, m3 vand, 
fordelt i 3 bassiner.

I forbindelse hermed er i Damsø pumpe
område som ekstra sikkerhedsforanstalt
ning ved pumpestationen udført en hjælpe
ledning med udløb i Skjern å og forsynet 
med kontraklap.

Udgiften til disse arbejder er afholdt af 
sagens konto for uforudseelige udgifter, 
uden at det samlede overslag derved over
skrides.

Ved arbejdernes udførelse er taget hen
syn til naturfredningsmæssige og rekrea
tive interesser, idet fyldgraven ved tvær
dæmningen efter samråd med naturfred
ningsmyndighederne er udformet som et 
uregelmæssigt fladvandsområde af hensyn 
til fuglelivet, og fra det fredede område 
langs ådalens nordside er på dæmnings
kronen anlagt en spadseresti til styrtet. Til 
stianlægget er midler stillet til rådighed af 
naturfredningsmyndighederne.

Afdelingen har i årets løb ydet teknisk 
bistand til afvandingskommissionen ved 
udarbejdelse af partfordelingsforslaget 
med videre.

Landvindingslagene for de forskellige 
afvandingsområder samt et fælles repræ
sentantskab for lagenes bestyrelser opret
tedes i april 1971.
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I Uggerslev by på Fyn er der etableret et Trix-Schreiber rensningsanlæg, der biologisk 
renser spildevandet fra ca. 900 personer. Anlægget er udført af Nordisk Triclair.

Landvindingssagen er sådeles i sin af
sluttende fase.

Alle anlægsarbejder er fuldført, og afde
lingens videre arbejde med sagen vil for
mentlig bestå i bistand ved regnskabsaf
slutningen, udarbejdelse af den endelige 
partfordeling samt vandløbsregulativer 
med videre.

Spørgsmålet om okkerudlejning i Ring
købing fjord fra Skjern å og Sydlige paral
lelkanal har fremdeles været under debat. 
Efter anmodning fra landbrugsministeriet 
har afdelingen i april 1971 fremsendt skit
seforslag og overslag for etablering af et 
okkenidfældningsområde i Ringkøbing 
fjord ud for Sydlige parallelkanal’s udløb. 
Forslaget, som bygger på ønsker fra fiske
riorganisationerne, er i anlægsudgift an
slået til ca. 700.000 kr. Forhandlingerne 
mellem landbrugsministeriet og fiskeri
ministeriet om forslagets gennemførelse er 
ikke afsluttet.

Uafhængigt heraf fortsættes efter særlig 
bevilling regelmæssige prøveudtagninger 
og analyser af vandet i Skjern å og Syd
lige parallelkanal i en 5-års periode indtil
1. juli 1974.

Afdelingen vil i denne periode årligt ud

arbejde en rapport med beregning af de 
udledede okkermængder. Rapporten pr. 1. 
juli 1971 viste ingen afgørende ændring i 
forhold til det foregående år. Det forventes 
dog, at udvaskningen af okker fra de ny- 
afvandede arealer i Skjernådalen mod pe
riodens afslutning vil give sig til kende 
gennem lavere okkermængder i Sydlige 
parallelkanal.
Af kulturtekniske arbejder under 

udførelse kan nævnes:
Regulering og uddybning af Storåen gen
nem Holstebro.

Efter at afdelingen har udarbejdet flere 
projekter med henblik på at hindre en 
gentagelse af den store oversvømmelse, 
som Storåen forårsagede i Holstebro i for
året 1970, er et projekt til regulering og 
uddybning af Storåen på en ca. 3 km lang 
strækning gennem og neden for byen til en 
bekostning på ca. 2,2 mill. kr. indbragt for 
landvæsenskommission. Projektet ønskes 
gennemført i 4 etaper, og byrådet har ved
taget, at udgifterne excl. evt. amts- og 
statstilskud afholdes af kommunen.

Landvæsenskommissionen har givet til
ladelse til igangsætning af nederste etape 
- en ca, 1300 m lang strækning neden for
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Taksationen af jordene i Skjernå-dalen blev foretaget af et særligt sagkyndigt udvalg, 
der var udnævnt af afvandingskommissionen for Ringkjøbing amt. Ved indledningen til 
taksationen blev problemerne i forbindelse hermed indgående drøftet.

jernbanen, anslået at ville koste 671.000 kr. 
incl. merværdiafgift.

Entreprisen er overdraget entreprenør
firmaet H. P. Hansen A/S, Holstebro, som 
påbegyndte arbejdet i december 1971.

Inddigning og kunstig afvanding af area
let omkring nedre del af Hemmet å syd for 
Ringkøbing fjoi'd, omfattende ca. 90 ha med 
et overslag på 610.000 kr.

Arbejdet gennemføres med et statstilskud 
på 45 pct. efter overgangsreglerne i lov af 
25. marts 1970 om finansiering af grund
forbedring og vandløbsregulering.

Forarbejdet m. v. er overdraget entrepre
nørerne Holger Jensen, Gunnar Råbjerg og 
Niels Jensen, Bøvlingbjerg, og pumpeleve
rancen Maskinfabrikken Lykkegaard A/S, 
Ferritslev, Fyn.

Regulering og uddybning af Nørreå (fra 
Dridekær til Revsøgård) i Vejle og Sønder
jyllands amter, omfattende ca. 281 ha til en 
bekostning af 1,7 mill, kr., blev for så vidt 
angår jordarbejdet påbegyndt i marken i 
efteråret 1971, efter at lodsejerne på et af 
afvandingsudvalget indvarslet offentligt 
møde i Stepping i januar samme år på ny 
ved en afstemning bekræftede deres fort

satte interesse i sagens gennemførelse.
I januar 1972 afholdtes licitation over 

broarbejderne, der nu er påbegyndt. Ar
bejdet skrider således planmæssigt frem, 
og det forventes færdigt i løbet af 1973.

Ballum-Skast enge, omfattende 1749 ha 
til 6,2 mill. kr. Arbejdet blev startet i for
året 1969 og er gået planmæssigt frem uden 
større vanskeligheder. Broerne er færdige. 
Arbejdet med uddybning af ca. 50 km 
kanal afsluttes i foråret 1972, og det sam
me gælder etablering af ca. 17 km veje, 
der udføres af Sønderjyllands amts vejvæ
sen som en del af landvindingsarbejdet. 
Pumpestationen i Skast mose er bygget, 
den sidste uddybning af pumpekanalen 
ved pumpestationen udføres i foråret 1972. 
Sluserne i fyldgraven er færdige.

Arbejdet har været fordelt på ca. 1 dusin 
mindre entrepriser, og denne opdeling har 
fungeret tilfredsstillende.

Bortset fra de egentlige og endnu udyr
kede mosearealer i Skast og Borg moser 
har arealerne været dyrket med godt re
sultat i 1971.

Arbejdet med planering, rydning og 
pløjning af dele af arealet i Skast og Borg
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moser forventes udført i løbet af 1972, ef
ter at der i marts 1971 er afsagt kendelse 
om fredning af en del af arealerne i Skast 
mose, hvorefter der for alvor kunne tages 
fat på jordfordelingen.

Af udarbejdede kulturtekniske pro
jekter kan nævnes;

Trend å’s nedre løb, omfattende 182 ha 
med et overslag på 940.000 kr.

Projektet blev af landbrugsministeriet 
godkendt til gennemførelse i 1971, men ef
ter en omfattende propaganda fra forskel
lig side for at få ådalen fredet foreslog 
Hedeselskabet landbrugsministeriet, at ar
bejdets igangsættelse blev udsat, indtil der 
kom en afgørelse i fredningssagen, hvilket 
landbrugsministeriet tiltrådte.

Kongeåen fra Vilslev sluse til havet, om
fattende 760 ha til 2,6 mill. kr. Ribe amt 
har efter anmodning fra en kreds af lods
ejere anmodet Hedeselskabet om at udar
bejde et projekt til sikring af marsk
arealerne omkring Kongeåen imod over
svømmelse. Forslaget indebar etablering af 
diger og af 2 pumpestationer og åbnede 
mulighed for, at man kunne lade Konge
åen finde sit stabile leje og undgå sand
oprensninger, som i længden vil skade de 
tilgrænsende arealer.

Projektet ,der blev forelagt lodsejerne i 
februar 1972, formåede ikke at samle til
slutning hos lodsejerne.

Afvanding af Store Vildmose, nordvest
lige del, omfattende et areal på ca. 1500 ha 
og en overslagssum på 1,5 mill. kr. (skitse
projekt). Projektet, der omfatter uddybning 
og nyanlæg af kanaler, er udarbejdet efter 
anmodning fra Statens Jordlovsudvalg og 
i samarbejde med dettes tekniske kontor. 
Projektet er en rammeplan for forbedret 
afvanding af mosens nordlige del og er ud
arbejdet i sammenhæng med de tidligere 
udførte og projekterede afvandingsanlæg i 
mosen.

Der er i øvrigt arbejdet med adskil
lige interessante sager af forskellig 
art, hvoriblandt kan nævnes:

Problemerne omkring Vidåens sikkerhed. 
Et teknikerudvalg, hvori Hedeselskabet 
deltager, forventes i foråret 1972 at kunne 
afgive en fyldig betænkning herom.

Der er for Ribe amt arbejdet med sand
vandring sproblemer i Ribe å og med mu
ligheder for at sikre Ribe by’s lavere lig
gende dele imod oversvømmelser fra tø
brudsafstrømninger.

Endelig er der udarbejdet en tillægsrap
port vedrørende muligheder af at etablere 
et polderprojekt i Tchad-søen i Afrika.

< ■*
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S toraen nedenfor Holstebro reguleres og udvides til imødegåelse af fremtidige over
svømmelser af lavtliggende ejendomme i Holstebro by.
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Spildevandsanlæg
Arbejdet har i 1971 haft et noget 

større omfang end i 1970.
Afdelingen har i årets løb fuldført 

36 (23) spildevandssager til 25,0 (8,1) 
mill, kr., og ved årets udløb var der 
34 (51) spildevandssager til et beløb 
på 51,7 (59,7) mill. kr. under udførel
se. De tilsvarende tal fra i fjor er an
givet i parentes.

Der kommer stadig nye opgaver 
ind, men der synes dog at være en 
tendens til, at løsningen af spilde- 
vandsproblemerne overlades til kom
munernes tekniske administrationer.

Som et nyt felt har afdelingen i 
flere kommuner fået til opgave at 
medvirke ved prøveudtagning ved 
kommunernes rensningsanlæg, udar
bejdelse af betalingsvedtægter m. m.

I forbindelse med kloakeringssagen i 
Kollund er der i samarbejde med Vand
bygningsinstituttet og Spildevandsinstitut- 
tet udført en recipientundersøgelse i Flens
borg fjord.

Haunstrwp brunkulsleje. Fra dette ned
lagte brunkulsleje strømmer til stadighed 
store mængder forurenende jern- og svovl
holdige forbindelser, f. eks. okker, ud i 
Rimmerhus bæk, videre til Vorgod å og 
Skjern å. På Skærbækværkets foranled
ning har Hedeselskabet i samarbejde med

Danmarks geologiske Undersøgelse og Den 
kg'l. Veterinær- og Landbohøjskole’s agri- 
kulturkemiske laboratorium udarbejdet et 
forslag til bekæmpelse af forureningen af 
vandløbene. Projektet, der kan få almen 
betydning for bekæmpelse af forureningen 
fra de mange forladte brunkulslejer i Vest
jylland, er i april 1972 indsendt til mini
steriet for forureningsbekæmpelse. Der er 
foreslået, at det ca. 225 ha store brunkuls
leje i Haunstrup opdyrkes og udlægges 
som plantage med rekreativt formål, og at 
vandløbene fra lejet tilsættes kalk og hy
dratkalk i fornødent omfang med henblik 
på en neutralisering og fjernelse af de sure 
jern- og svovlforbindelser. Anlægsudgifter
ne er anslået til 4 mill, kr., hvortil kom- 
merårlige di'iftsudgifter på ca. 250.000 kr.

Hydrometriske undersøgelser
Disse undersøgelser har til hovedformål 

at klarlægge afstrømningsforholdene i Dan
mark ud fra systematiske målinger og be
regninger af afstrømningsforløbet i natur
lige vandløb og rørledninger samt fra kun
stigt af vandede arealer, men de tjener des
uden til løsning af en række andre opgaver.

I søer og i de naturlige vandløb foretages 
notering eller registrering af vandstanden 
ved i alt 95 målestationer. Ved 70 af disse 
udføres foruden vandstandsmåling regel
mæssige målinger af vandføringen til be
stemmelse af relationen mellem vandstand 
og vandføring.

Desuden foretages ved kysterne registre
ring af vandstanden ved 10 målestationer.

Udnævnt til skovrider
Hedeselskabets bestyrelse har udnævnt 

skovtaksator Jørgen Lundberg til skovri
der og leder af Hedeselskabets 4. plantage
distrikt omkring Silkeborg, hvor han af
løser skovrider Søren Grosen, der har over
taget stillingen som afdelingschef ved 
plantningsafdelingen.

Jørgen Lundberg, der er 49 år, blev i 
1954 ansat ved Hedeselskabet og i 1960 ud
nævnt til skovtaksator. Han er tillige for
søgsleder for Hedeselskabets skovgødsk
ningsforsøg, et arbejde, han fortsat vil va
retage fra sin bopæl i Hørbylunde.

Franske skovfolk 
på besøg

I maj var 56 franske forstfolk Dansk 
Skovforenings gæster, og under en rund
rejse til danske skove besøgte de også He
deselskabets 4. plantagedistrikt ved Hør
bylunde, hvor skovrider Søren Grosen var 
vært.

En gruppe af de franske gæster var især 
interesseret i, hvorledes den danske pri
vatskov-administration fungerede, selv om 
den frie form ikke kan praktiseres i Frank
rig, hvor der er strammere regler for sta
tens tilsyn og for godkendelse af drifts
planer.
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Årsmødet i Skjern
Holbæk blev valgt som årsmødeby for 1973

Lyttende til direktør K. Sandahl Skovs beretning ses (fra venstre) landbrugsminister Ib 
Frederiksen, godsejer A. Olufsen, godsejer Chr. Mourier-Petersen og gårdejer J. N. 
Skytte Lauridsen, Bælum.

Det danske Hedeselskab har holdt 
årsmøde i Skjern i dagene 20. og 21. 
juni. Når Hedeselskabets repræsen
tantskab i fjor udpegede Skjern som 
årsmødeby for 1972, var det også for 
at vise deltagerne det nu afsluttede 
land vindingsarbejde i Skjernådalen, 
det største, der er gennemført i Dan
mark. Projekteringen er udført af 
Hedeselskabets kulturtekniske afde
ling.

Efter at årsberetningen var aflagt 
og kommenteret af direktør K. San
dahl Skov, afdelingschef Søren Gro
sen og afdelingschef Niels Venov, og 
regnskabet gennemgået af kontorchef 
B. Dalberg-Larsen, havde mange af 
mødedeltagerne ordet. Såvel årsmøde 
som debat blev ledet af repræsentant
skabets formand, kammerherre, gods
ejer Chr. Mourier-Petersen, Rugård. 

*
Landbrugsminister Ib Frederiksen 

åbnede debatten og sagde, at han var

kommet mere for at lytte end for at 
docere. Om stoppet for støtte til 
grundforbedring, sagde han, at det 
først var overvejet at nedskære belø
bet, men da det i forvejen var et be
skedent beløb, valgte man at slette 
det totalt. Ved optagelse i EF må 
landbrugspolitikken dog søges tilpas
set de øvrige EF-landes.

- Når landbrugsministeriet har 
bedt Hedeselskabet og statsskov
væsenet undersøge, om der er 
koordinationsmuligheder, er det 
ikke et angreb på Hedeselskabet, 
men et forsøg på at fremskaffe 
oplysninger til fælles gavn, fort
satte landbrugsministeren, der 
understregede, at skovvæsenet, 
såvel statens som det private, 
med rødder dybt i jorden, hører 
mere sammen med landbrugsmi
nisteriet end med kulturmini
steriet.

Folketingsmand Kr. Damsgård, V.
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Skjerninge, ønskede Hedeselskabet 
stærkere repræsenteret i arbejdet 
med naturfredning og efterlyste det 
kulturministerielle udvalg, der var 
nedsat til at koordinere et samarbej
de om naturpleje. Kr. Damsgård hå
bede, at Hedeselskabet måtte blive 
den aktive del i dette arbejde, og til
føjede, at han ville være tryggere, 
hvis det var Hedeselskabet i stedet 
for kulturministeriet, som kom til at 
præge naturfredning og naturpleje.

Skovrider B. Steenstrup, Hedesel
skabet, havde ikke været i forbin
delse med det pågældende udvalg.

Kr. Damsgård fastholdt, at det hav
de været i funktion.

Departementschef V. Hornslet, 
landbrugsministeriet, troede, at ud
valget var »gået i sig selv«.

Kr. Damsgård: - Det var kedeligt. 
Men des mere grund er der til at 
bringe sagen frem!

Formanden for Hedeselskabets be
styrelse, hofjægermester, godsejer A. 
Olufsen, Quistrup, understregede, at

bestyrelsen stillede sig positivt til, at 
Hedeselskabets folk med ekspertise 
blev draget ind i kulturministeriets 
bestræbelser for naturpleje, og han 
fandt det unødvendigt at opbygge en 
ny organisation i den anledning. Han 
håbede på blidere vind for grundfor
bedringsarbejdet og fandt, at det var 
et uheldigt område for offentlige be
sparelser.

Gårdejer J. N. Skytte Lauridsen, 
Bælum, mente, at Hedeselskabet, når 
der skulle sættes beskæftigelsesar
bejder i gang, kunne komme stær
kere ind f. eks. ved fornyelse af læ
hegn. Kun 60 pct. af statens bevillin
ger til beskæftigelsesarbejder var 
blevet brugt på hans egn. Han øn
skede, at repræsentanter fra Hede
selskabet var med i fredningsplanud
valgene i en tid, da rekreative vær
dier skulle bevares.

Direktør K. Sandahl Skov sagde, at 
man ville være lydhør, hvis der kom 
en opfordring til at være med.

_ ■> *■

Bestyrelsesmedlemmer og ledere fra Hedeselskabet besøgte i forbindelse med årsmødet 
den nyerhvervede Herning kommuneplantage ved Fjelstervang. Fra venstre ses folke
tingsmand Anders Andersen, afdelingschef Søren Grosen, departementschef V. Hornslet, 
godsejer Chr. Mourier-Petersen, afdelingschef N. Venov, kontorchef Alice Brun, gods
ejer A Oluf sen og direktør K. Sandahl Skov.
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Årsmødedeltagere uden for diget ved Ringkøbing fjord. Konsulent Frode Olesen og di
striktsbestyrer O. Kirk Jacobsen er fængslet af noget i kanalen.

Stiftamtmand Jens Pinholt, 
Haderslev, der er formand for 
arbejdsmarkedsnævnet i Sønder
jyllands amt, efterlyste et bedre 
samarbejde mellem nævn og 
kommuner og tillige den mulig
hed at kunne henvise til vejled
ning fra Hedeselskabet, ikke kun 
når det gjaldt plantning, men og
så ved problemer af kulturtek
nisk art.

Statsskovrider A. Hviid, Stendal
gård, påpegede, at læhegnsplantning 
skal planlægges på langt sigt af hen
syn til planteskolernes produktion.

Gårdejer Knud Raunkjær, Lyhne, 
udtrykte tilfredshed med Skjernåda- 
lens afvanding. Han ønskede oplyst, 
hvor langt man er med planerne til 
bekæmpelse af okkerforureningen i 
områdets vandløb.

Afdelingschef N. Venov, Hedesel

skabet, redegjorde for  planerne (som 
har været omtalt i Hedeselskabets 
tidsskrift) og sagde, at de nu er hos 
landbrugsministeriet.

Proprietær O. U. Jepsen, Eskjær, 
Tolne, sagde, at alle var enige om 
besparelser, men spares der de rigti
ge steder? Et besparelsesemne er f. 
eks. det oppustede og overdimensio
nerede kulturministerium. Han un
derstregede, at læplantningen ikke er 
et ensidigt landbrugsanliggende, men 
også et led i landskabsplejen.

Godsejer Chr. Mourier-Petersen 
sagde, at hvis den amtskommunale 
grundskyld, som land- og skovbrug er 
fritaget for, skal indføres ved Dan
marks medlemsskab af EF, håbede 
han, at det ikke kom til at gælde 
skovbruget, som ikke får den store 
fordel ved indtræden i Fællesmarke
det.
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Til næste års mødested valgtes 
Holbæk. Det var proprietær H. 
Holm Clausen, Hagesholm ved 
Hørve, der fremsatte forslag om 
at vælge Holbæk til stedet for 
næste årsmøde og motiverede 
det med, at Holbæk-egnen i 1973 
vil fejre 100-året for Lammefjor
dens inddæmning.

Valgt til ledelsen

§§

SflR

Direktør A. W. Nielsen 
- nyvalgt til bestyrelsen

Ved Hedeselskabets årsmøde i 
Skjern blev der nyvalgt 3 med
lemmer til repræsentantskabet: 
Amtsrådsmedlem, husmandi 
Karl Hansen, Slåentorn, Hårby, 
folketingsmand Erik Hansen, 
Kidderis, Herning, og folke
tingsmand Riisgård Knudsen, 
Søborg.

Til medlemmer af bestyrelsen 
genvalgtes godsejer A. Olufsen, 
Quistrup. Nyvalgt blev direk
tør A. W. Nielsen, København, 
i stedet for fiskeriminister Chr. 
Thomsen, Viborg.

I forbindelse med årsmødet var der 
to ekskursioner. Den første dag vi
ste skovrider Chr. Philipsen, Guld
ager, og skovfoged P. Westergård, 
Letagergård, seværdigheder i Dej- 
bjerg plantage - til dem hørte We- 
stergårds eget haveanlæg - og den 
sidste mødedag førte afdelingschef 
N. Venov og distriktsingeniør A. Hen
riksen deltagerne gennem Skjernåda- 
len, hvis 4000 hektarer stod med fro
dige afgrøder. hk

Plantage-
generalforsamlinger

A/S Stiide plantage har holdt generalfor
samling, hvor det blev vedtaget at udvide 
aktiekapitalen fra 66.000 til 264.000 kr. Da 
aktiekapitalen nu overstiger 100.000 kr., 
blev skovrider H. Kelp, Stiide, valgt til 
direktør for selskabet. Formanden, fiskeri
ejer Laurids Knudsen, Egtved, genvalgtes.

A/S Hundsbæk plantage ved Vejen har 
holdt generalforsamling, og det blev ved
taget at udbetale 20 pct. i udbytte. For
manden, gartner M. Burkal, Vejen, gen
valgtes.

A/S Løbners plantage ved Holsted har 
vedtaget at udbetale 10 pct. i udbytte. 
Skovrider H. Kelp, Stiide, og gårdejer 
Hans Larsen, Holsted, genvalgtes til be
styrelsen.

A/S Houborg plantage vedtog på gene
ralforsamlingen at betale 35 pct. i udbyt
te. Fru Inger Momsen, Askov, der har væ
ret medlem af bestyrelsen i 38 år, afløstes 
af mejeribestyrer E. Bruun, Houborg.

A/S Staushede plantage har på sin gene
ralforsamling vedtaget at betale 20 pct. i 
udbytte. Formanden gårdejer Nis Jensen, 
Granhøjgård, Veerst, genvalgtes.

A/S Bjøvlund-Åstrup plantage har i år 
vedtaget ikke at betale udbytte til aktio
nærerne. Der var genvalg af Viktor Lar
sen, Vejrup.

A/S Tirslund plantage har vedtaget at 
betale 20 pct. i udbytte. Til bestyrelsen 
genvalgtes gårdejer Karl Albert, Holsted.
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Læets effekt skulle 
have været stærkere 
dokumenteret

- Det er vist ikke galt at sige, at det prak
tiske arbejde i marken, som ubetinget er 
og altid har været et nødvendigt led i jord
brugets driftsforanstaltninger, i meget høj 
grad i mange år blev båret oppe af entu
siasme og idealisme, af en fornemmelse, 
som måske var arvet fra Dalgas’ tid, af at 
det var en slags national opgave at bidrage 
til at gøre landet loddent. Dette syn på sa-

tiS

1

Inspektør Holger Jensen, med Harboøre 
kirke i baggrunden, fortæller om plant
ningsarbejdet i den barske egn, mens af
delingschef B. Steenstrup ser mod det fro
dige anlæg, der omgiver kirkegården. (Se 

forsiden).

gen har haft sin store betydning, og jeg 
skal være den sidste til at underkende be
tydningen af den linie, som f. eks. Laust 
Nørskov lagde op, og som i udpræget grad 
var præget af lyriske synspunkter, sagde 
afdelingschef, skovrider B. Steenstrup, He
deselskabet, ved De samvirkende Plant
ningsforeningers årsmede i Holstebro.

Skovrider Steenstrup, der er trådt til
bage som leder af Hedeselskabets plant
ningsafdeling på grund af alder, blev 
stærkt hyldet for *0 års indsats for plant
ningssagen. Som h >ns afløser i plantnings
foreningernes besl; relse valgtes hans ef
terfølger ved Hedeselskabet, afdelingschef 
Søren Grosen.

- Måske skulle vi allerede fra starten, 
fortsatte skovrider Steenstrup, have set lidt 
mere realistisk på problemet, slået fast, at 
her var tale om et arl ejde, der måtte gø
res, hvis man lagde vægt på at udnytte 
planteavlens muligheder bedst muligt, 
gjort os klart, at læplantning, kalkning, 
planteforædling, gødskning, dræning, van
ding o.s.v. var brikker i det samme spil, 
og søgt gennem et rationelt forsøgsarbejde 
at skaffe dokumentation for læets effekt 
og dets økonomiske betydning. Vi kunne 
så bagefter tale om læbælternes betydning 
for landskabsbilledet, for vildtet, for bi
erne og for menneskets trivsel.

*

Til læplantningsarbejde var der i 1971-72 
en bevilling på godt 3,2 mill, kr., som blev 
overskredet med 23.362 kr. Forbruget af 
planter var 2,8 mill., hvoraf 1,1 mill, var 
nåletræer og 1,7 løvtræer. De blev fordelt 
på 3144 modtagere. Det foregående år blev 
der uddelt 3,5 mill, planter til læformål. 
Til kollektive læhegn er der udført jordar
bejde på en samlet strækning af 1134 km.

Der er, som man vil se, tale om en fort
sat nedgang i plantningsforeningernes ak
tivitet, en nedgang der nok for en stor del 
skyldes de senere års ændringer i tilskuds
betingelserne. Hvor beklageligt det end kan 
være, må man nok se i øjnene, at plant
ningsforeningerne, der i snart 100 år har 
udrettet et særdeles fortjenstfuldt arbejde, 
nu som følge af udviklingen er ved at have 
udspillet deres rolle.

Grunden hertil er ikke svigtende inter
esse, men først og fremmest det, at man
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lidt efter lidt har aftrappet de bevillinger, 
som plantningsforeningerne havde at ar
bejde med, og dernæst at nogle aktiviteter, 
f. eks. arbejdet med småplantning'er, som 
plantningsforeningerne hidtil interessere
de sig så stærkt for, er blevet udelukket 
for tilskud af enhver art.

Landbrugsorganisationerne har henledt 
opmærksomheden på det stigende behov 
for etablering og fornyelse af læhegn, idet 
man har gjort gældende, at mange land
mænd i vindudsatte områder befinder sig 
i en vanskelig situation, efter at hovedpar
ten af de bestående ældre granhegn er 
kommet i så fremskredet forfald, at der 
sker en forringelse af det samlede hegns
nets virkning. Man mener, at den enkelte 
landmand kun vanskeligt på egen hånd 
kan klare den nødvendige nyplantning, og 
at en koordineret planlægning og samlet 
gennemførelse, som kan ske under Hede
selskabets medvirken, giver en langt mere 
rationel og effektiv løsning af problemet. 
Samvirksomhederne er opmærksom på, at 
Hedeselskabets aktivitet på området be
grænses stærkt af den helt utilstrækkelige 
beløbsramme, der er lagt for statens til
skud til læplantning, og at anmodning om 
assistance fra mange sogne, hvor man er 
enige om at gennemføre store samlede 
plantningsprojekter, af denne grund må 
udskydes på ubestemt tid.

Specielt på de lette jyske jorder finder

man det helt afgørende, at påbegyndte sy
stematiske læplantninger videreføres, og at 
de på grund af alder og sygdom udlevede 
hvidgran- og sitkag'ranhegn fornyes, da 
det i modsat fald på længere sigt utvivl
somt vil blive vanskeligt at drive rationelt 
landbrug på disse lokaliteter.

*
Også plantningsforeningernes formand, 

gårdejer J. Callø, Bevtoft, kommenterede 
de færre plantninger. Foreningerne dæk
ker nu kun 20 pct. og de kollektive 80 pct. 
Vor opgave i fremtiden må blive, sagde 
han, at vi på det lokale plan prøver at hol
de troen på plantningssagen i live og lader 
Hedeselskabet løse de store opgaver.

Til bestyrelsen var der endnu et nyvalg, 
idet konsulent J. J. Jacobsen, Grindsted, 
afløste konsulent Martin Sørensen, Esbjerg.

To ægtepar, Marie og Niels Vejlgård, 
Troldhede, og Ingeborg og Harald Over
gård, Balle ved Silkeborg, fik sølvbæger 
for fremragende indsats ved læplantning. 
Krøyers mindelegat, også for læplantning, 
tildeltes I. Gregersen, Øsløs.

Med 175 deltagere var årsmødet det stør
ste i mange år. Eftermiddagens udflugt gik 
til gården Ulfsund i Nees og til Harboøre, 
hvor der omkring kirke og præstegård 
under ledelse af inspektør Holger Jensen, 
Holstebro, er skabt en imponerende læ
plantning i den forblæste og træfattige 
egn.

i i* — 5. .V

r y'

km
I Hedeselskabets 6. plantagedistrikt ved Grindsted har der været så stærke angreb af 
nonnelarver (Lymantria monache); at det var nødvendigt med bekæmpelse fra helikop
ter for at redde en del af træbestanden på 25 ha.
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Jyske bønder har 
skabt skønhedsværdier

4-S-

Udflugten til 5. plantagedistrikt blev fremragende ledet og kommenteret af skovrider 
P. F. Tøttrup, Birkebæk, som ved sin side har professor P. Moltesen og afdelingschef 
B. Steenstrup.

- Meget tyder på, at Hedeselskabets 
plantningsafdeling, ud over de rent 
forstlige gøremål, i de kommende år 
vil få nye opgaver at beskæftige sig 
med. Jeg tænker i denne forbindelse 
navnlig på det kompleks af nye love, 
der beskæftiger sig med det danske 
landskabs udformning: naturfred
ning, landskabspleje, etablering af 
naturparker, sommerhusområder og 
rekreative områder, sagde afdelings
chef, skovrider B. Steenstrup, Hede
selskabet, til deltagerne i Dansk 
Skovforenings generalforsamling i 
Herning forud for en ekskursion,

der bl. a. gik til Hedeselskabets 5. 
plantagedistrikt. Det er 71 år, siden 
et større selskab fra Dansk Skovfor
ening sidst besøgte en af Hedeselska
bets virksomheder, og det var den
gang også 5. distrikt ved Birkebæk.

Så vidt jeg kan skønne, må alle 
gode kræfter samarbejde for at sikre, 
at denne udvikling, den nye lovgiv
ning tilstræber, kan føre til et til
fredsstillende resultat, fortsatte skov
rider Steenstrup.

*

Når man gennem en årrække har 
haft sit arbejde i det jyske landskab,
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er det vel uundgåeligt, at man af og 
til undrer sig lidt over de forslag, der 
fremsættes med hensyn til ændring af 
landskabets karakter, og af karakte
ren og omfanget af det behov, der 
hævdes at være for at gøre det mere 
attraktivt for mennesker i alminde
lighed og befolkningen i særdeleshed.

Det forekommer mig, at man i den 
igangværende planlægning af land
skabets udformning tager meget vidt
gående hensyn til den del af befolk
ningen, der ikke erhvervsmæssigt er 
knyttet til de pågældende områder, 
og for lidt hensyn til dem, der bor og 
virker der livet igennem. Personlig 
synes jeg, at det jyske landskab er 
smukt og attraktivt, sådan som det 
er formet af menneskets virksomhed 
gennem generationer.

*

Jeg husker endnu fra mit første be
søg i Jylland for over 50 år siden de 
mørke, triste mennesketomme heder, 
der strakte sig så langt øjet rakte, og 
må erkende, at i mine øjne har de 
skønhedsværdier, som jyske bønder 
ved slid, nøjsomhed og udholdenhed 
har skabt i form af grønne enge og 
bølgende agre, bidraget på meget 
værdifuld vis til at gøre de af men
neskelig uforstand skabte triste lyng
heder til menneskevenlige kultur
landskaber.

Nu er lyngen som vegetationstype 
ved at blive sjælden, og man må, så
fremt det er muligt, bevare de sid
ste rester for at kunne vise kommen
de generationer, hvordan landet så 
ud, inden det blev taget i brug, men 
når man til tider foreslår, at man sø
ger at genskabe hedearealer over sto
re samlede flade områder, så må jeg 
sige, at efter min mening vil en så
dan udvikling ikke være til gunst for 
det eksisterende landskab.

Komite for vand
beskyttelse 
holder møde på 
Ladelund

Vattenvårdskomiteen - en arbejdsgruppe 
un^er Nordiske Jordbrugsforskeres For
ening, som arbejder for vandbeskyttelse 
- holder den 4. og 5. oktober et seminar på 
Ladelund landbrugsskole, og emnet, som 
tages op til drøftelse, er »Udvaskning af 
plantenæringsstoffer fra jord«.

Sammenkomsterne, hvor deltagerne især 
drøfter forureningsproblemer i vandløb, 
der har berøring med landbrug, går på 
skift i de fire nordiske lande, og komiteens 
formand er laboratorieforstander Jens Fre
deriksen, Hedeselskabet.

Af emner, der skal drøftes på Ladelund, 
kan nævnes: Kemiske processer i jorden. 
Mængden af plantenæringsstoffer, som til
føres. Hvad sker der med dem i form af 
optagelse i planter, udvaskning eller om
dannelse i jorden?

Problemerne vil også blive anskuet fra 
en samfundsmæssig vinkel, idet professor i 
teknisk hygiejne Poul Harremoes vil tale 
om næringsstofudvaskningens indflydelse 
på samfundet som helhed.

Fremlagt bliver også de nye analysere
sultater fra danske drænvandsundersøgel
ser, som blandt andre Hedeselskabet har 
deltaget i, og der bliver lejlighed til at se 
Askov forsøgsstations nye station til kon
tinuerlig måling af drænvandsmængder i 
forbindelse med analyse af drænvandet.

Hedeselskabets museum
Museet har i det forløbne år haft 1155 
gæster. Navnlig skoler (31) fra alle 
egne af landet har besøgt museet, og 
eleverne har haft til opgave at udar
bejde rapport om Hedeselskabet. Og
så studerende af forskellig art har 
aflagt besøg i forbindelse med deres 
studium.

De udenlandske gæster er kommet 
fra Sverige, Norge, England, Tysk
land, Amerika og Japan.
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F A L D R Ø R
40-160 mm

D R Æ N R Ø R
50-110 mm

T R Y K R Ø R
40-500 mm

K L O A K R Ø R
110-500 mmwavm

NORDISK WAVIN A.S. . WAVINVEJ 1.8450 HAMMEL . TLF. (06) 962000 
Sjællands-lager: Skovvej 21 . 5330 Hvalsø . Telefon (03) 40 82 17
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DEN DANSKE FBOVINSBANK

Paludans Planteskole %
Klarskov - 4760 Vordingborg

Telefon (03) 78 20 09
SKOVPLANTER, LÆ-, HÆK- og HEGNSPLANTER

©en almtnbeltøe SBranbforftfrtng
for Sanbbppinger, oprettet Peb Fongduj 5tnorbning

af 1792
DANMARKS STØRSTE 

BYGNINGSBRANDFORSIKRINGSSELSKAB

Tegner forsikringer 
overalt i kongeriget Danmark

Hovedkontor:

Parallelvej . Postbox 1792 . 2800 Lyngby 
Tlf. (01) 87 11 88

:

^ '

V I CEMENT

• ■ ft pi levere rør t anilaBrøHii .
størrelser ener

mm

TJÆREBORGc till

A/S Grindsted 
Imprægnerings
anstalt

er køber af nåle

træ til master i alle 

størrelser fra 

7,7 m 16 cm top.

Kontant

afregning.

Grindsted 
telf. (053) 2 01 71

DRÆNRØR
A/s FREDERIKSHOLMS TEGLVÆRKER

Vejlesøvej 36 . 2840 Holte . Tlf. (01) 42 2511



M O D E R N E  P L O V E
for ethvert formåt 
Traktor- og hestetrukne

Bovlund 24 ” traktorplov, type 9 H
Hedeselskabet bruger »Bovlund« plove

Plovfabrikken »Bovlund«
H. WILKENS

Bovlund pr. Branderup J. - Telefon: Branderup J. (048) 3 52 33

Viborg Byes og 
Omegns Sparekasse

Telefon (06) 62 10 00 
Set. Mathiasgade 68

Kontortid: Kl. 9-15 
Lørdag lukket 
Aftenekspedition: 
Torsdag kl. 16-18,30 
Fredag kl. 17,30-19,30

Filialer:
Karup
Mammen
Løgstrup
Vestervang

H. Struers chemiske Laboratorium
Apparater
Instrumenter
Glasvarer
Kemikalier

rm
STrOerq

Leverandør
til Hede

selskabets
laboratorier

A A R H U S  
(06) 13 1611

K Ø B E N H A V N  
(01) 14 14 02

O D E N S E  
(09) 12 36 02

St. Hjøllund Savværk og Imprægneringsanstalt

er køber af nåletræ
til bygningstømmer og master

Hjøllund, 7362 Hampen . Tlf.(06) 86 91 00

Hedeselskabets Centralplanteskole
Tvilum Skovgaard . Faarvang
Telefon (06) 87 21 11 - nr. 1

■ Planter af hårdføre racer tit skov, læ,
■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

» C I M B R I A «
T Ø M M E R
H A N D E L

Aktieselskab

A A B E N R A A

I N D H E N T  T I L B U D

TIL ALT BYGGERI 
FIBO LETKLINKER

TIL RATIONELT BYGGERI 
FIBO VÆGELEMENTER 

HB-systøm
e

TIL INDUSTRIELT BYGGERI 
FIBO DÆK- OG 

TAGELEMENTER

FISKBÆK PRODUKT AA
8920 Vldabak . tlf. (07) 17.1300
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Findelt

90 % Faxe jordbrugskalk

A K T I E S E L S K A B E T

FAXE KALKBRUD
Jordbrugskalkafdelingen
Frederiksholms Kanal 16 1220 København K Telefon 01 54 Minerva 7500

Dansk Plantage
forsikringsforening

Det gensidige 
forsikringsselskab

tegner forsikring for genplant
ningsværdien for nåletræsplan
tager overalt i Danmark. - Ind
skud én gang for alle 2 kr. pr. 
ha, dog ikke under 5 kr. pr. 
forsikring.

Årlig præmie og maksimum
erstatning:

0,75 kr. pr. ha_____ 1050 kr.
1,00 kr. pr. ha_____ 1400 kr.
1,50 kr. pr. ha_____2100 kr.
3,00 kr. pr. ha _____  4200 kr.

Vedtægter og indmeldelsesblan
ketter ved henvendelse til 

FORENINGENS KONTOR 
I VIBORG

Telefon (06) 62 61 11

Forsikrings
aktieselskabet National

tegner forsikring for træmasse
værdien i nåletræs-plantager 
overalt i Danmark - den nød
vendige supplerende forsikring 
for træmassens stadig voksende 
værdier.

Alle oplysninger fås hos Natio
nals hovedagentur, samtlige in
spektorater eller ved direkte 
henvendelse til

HOVEDKONTORET

Forsikringshuset 
Holmens Kanal 22 
KØBENHAVN K 

Telefon (01) 15 75 65

AKTIESELSKABET

Drænrør
Mursten

Bøgild Teglværk 
Feldborg Teglværk

Gjern Teglværk
Lynghøjs Teglværk

Tagsten
A/S De forenede Tegl- Lysbro Teglværk

værker Paarup Teglværk

Romadæk
Vinderslevgaard Teglværk

T E G L V Æ R K E R N E S  S A L G S K O N T O R
S I L K E B O R G  a. m. b. a. - Torvet 14 - Tlf. (06) 821200

A l t  i
betonvarer

efter D. S. 400 til 
vandløbsreguleringer og 
afvandingsarbejder 
Spunsplanker 
Trekantmærke nr. 20.

» L Ø V E N «
Betonvare- og mørtelfabrik 
Skjern - Telefon (07)35 1 2 44

Viborg Vort udsalg

Andels- bringes

Svine- 1 erindring

slagteri Tlf. 62 00 88

HOLSTEBRO
BETONVAREFABRIK

v/ ingeniør Anders Poulsen

Holstebro telf. (074) 2 00 03

Alt I betonvarer 
indenfor

Dansk Ingeniørforenings 
normer



RØDKJÆRSBRO CEMENTVAREFABRIK
Ingeniør Jørgen Birk . Telefon Rødkjærsbro (06) 65 80 55 
FORLANG TILBUD Fører kun ^ mærkede varer
Alle arter betonvarer til afvanding og kloak føres på lager

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

SKÆRBÆK PLANTESKOLE
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50 *

Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og -planter. 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende.

Det betaler
sig i

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave. Alt i betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cementvarefabrik - Tlf. (07) 32 16 00
Videbæk Cementvarefabrik - Tlf. (07) 17 12 14 A/S N. SKYTTE

Stenvad
Cementstøberi

Telef. Stenvad (063-8 24 11) 6

Arnold Westmark

Alle mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

flagstænger 
i alle 

længder
leveres færdige, høvlede 
og pudsede,lige til at male 
samt forsynet med hånd
drejet knop og varmforzin- 
ket skødeklamp.
Behandlet enten med far
veløs »Goriot« eller TRYK- 
imprægneret.
Rekvirer venligst brochure 
med priser.

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (074) 2 05 33

Frøavl og frøhandel

P E T E R S E N  &

V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET

Petersværk Betonvare-lndustri
Nørresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
Renseanlægget »Ringtanken« (Dansk patent nr. 59820)

E L L I D S H Ø J  K R I D T -  O G K A L K V Æ R K

ved C. M. Christiansen . Århus Fabrikation
Telefon: Ellidshøj (08 - 11 93 11) 4 og jordbrugskalk og

Arhus (06) 12 76 33 foderkridtmel

Tegn abonnement på Hedeselskabets Tidsskrift

Hammerum Herreds Huikjærhus
Spare- og Lånekasse Planteskole

Tlf. Herning (07) 12 37 33 (fl. Iln.) Rødkjærsbro
Kontortid: Telefon (06) 870333 - 870025

Mandag, tirsdag og 
onsdag 10-16,

torsdag og fredag 10-17,30

PLANTER TIL SKOV
LÆHEGN OG HAVE

AEROLIT-
DANSK SIKKERHEDSPR/ENGSTOF.



Der graves, læsses, nyttes jord, 
fejes og transporteres
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Ford har traktorer i alle 
kraftklasser, front
læssere, industrilæssere, 
grave/læssemaskiner og 
4-hjulstrukne traktorer. 
Hver af disse modeller 
har robustkraft, manøvre
dygtighed, hurtighed og 
driftssikkerhed. Ford 
traktorer har på alle 
punkter den styrke, som 
kendetegner Ford pro
grammet, baseret på

solid kvalitet, mangeårig 
erfaring og gennem
prøvet, avanceret teknik. 
Ford dækker med effek
tiv forhandlerservice 
også, når det gælder 
reparationer, reservedele 
og ekstra udstyr.




